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 دولت بدقولی نکند؛ بدون 
3توان کلزا کشت کرد پشتوانه نمی

 تسریع در عملیات اجرایی 
آهن ریلی رشت-کاسپین راه

2
پس از گذشــت دو ســال و نیم از 
وعده ساخت پترو پالایشگاه ۳۰۰ هزار 
بشکه ای شهید سلیمانی که در ابتدای 
دولت سیزدهم داده شد؛ خبر تصویب 
احداث این پالایشــگاه در نشســت 

شورای اقتصاد منتشر شد
وعده ساخت پترو پالایشگاه ۳۰۰ 
هزار بشــکه ای که وعده آن در ابتدای 
دولت سیزدهم داده شــد، با گذشت 
دو ســال و نیم از روی کار آمدن دولت 
روز گذشــته خبر تصویــب احداث 
پتروپالایشــگاه شهید ســلیمانی در 

نشست شورای اقتصاد منتشر شد
آنطور که جلیل سالاری مدیر عامل 
شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفــتی گفته بــود: عملیــات اجرایی 
پتروپالایشــگاه شهید ســلیمانی در 
۴ فاز تعریف شــده که یک فاز شامل 
احداث یوتیلیتی، دو فاز شامل احداث 
واحدهای فرایندی و یک فاز نیز برای 
احداث واحد پتروشیمی است. ضمن 
آنکه عملیات اجرایی پتروپالایشــگاه 
شــهید ســلیمانی با ظرفیــت ۳۰۰ 
هزار بشــکه نفت خام ســنگین و با 
ســرمایه گذاری بیش از ۱۰ میلیارد 
دلار در فروردین ماه سال ۱۴۰۲ آغاز 
شد. ۷۰ درصد از محصولات این واحد 
ســوخت و ۳۰ درصد آن محصولات 
شیمیایی اســت.علی زیار قائم مقام 
مدیرعامل شــرکت مــلی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران پیش 
از این بــه مهر گفته بود طرح شــهید 
سلیمانی در قانون بودجه سال گذشته 
آمده که سهام شرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی حداکثر می تواند ۲۰ 
درصد باشد که اکنون ۱۰ درصد سهام 
متعلق به این شــرکت است.این مقام 
مسئول با بیان اینکه مشارکت نامه ای 
را با ســهام داران که بیشتر آن بانک ها 
هســتند به امضا رسیده است، گفت: 
ســرمایه گذاری نیاز به مجوز شورای 
پول و اعتبار دارد و اکنون این ســهام 
داران در مرحله اخــذ مجوز قرار دارند 
که پس از این مرحله شرکت تأسیس 
می شــود.به گفته این مقام مســئول 
برای جلوگیــری از تأخیر این پروژه به 
موازات اخذ مجوز اقدامات اجرایی آن 
به شــرکت ملی مهندسی ساختمان 

)متن( سپرده شده است

پس از ممنوعیت واردات لوازم خانگی، بخشی از تقاضای 
بازار که تولید آن در داخل صرفه اقتصادی نداشــت، دچار 

کمبود و این کمبود هم نهایتااً توسط قاچاق تأمین شد
از سال ۱۳۹۷ و به دنبال محدودیت های ارزی، طبق 
مصوبــه اولیه شــورای هماهنگی اقتصادی ســران قوا 
واردات لوازم خانگی تا پایان ســال ۱۴۰۰ ممنوع اعلام 
شــد. پس از اتمام انقضای این مصوبه انتظار می رفت که 
با توجه به نیاز بازار، واردات این محصول آزاد شود با این 

حال وزارت صمت اعلام کرد که تولیدکنندگان که بالغ 
بر ۱۵۰۰ واحد کوچک و بزرگ هســتند می توانند نیاز 
بازار را تأمین کننــد و حتی برنامه صــادرات نیز دارند. 
بنابراین ممنوعیت واردات لــوازم خانگی مجدد تمدید 
شــد.یکی از نکات اصلی در ممنوع کــردن واردات این 
محصــول -علاوه بر محدودیت هــای ارزی- حمایت از 
تولید داخل و کمک به توانمند شــدن این صنعت اعلام 

شده بود. موافقان ممنوعیت واردات لوازم خانگی..

امکان سرمایه گذاری دولت در 
پترو پالایشگاه شهید سلیمانی

 اقتصاد دریا باید به 
جدیت بررسی شود 2
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وام یک میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومانی برای خرید 

خانه یا اجاره؟
اعطای وام یــک میلیــارد و ۹۰۰ میلیون 
تومانی باعث افزایش قدرت خرید مسکن مردم 
نخواهد شد و با چنین وامی تنها می توان پول 
رهن خانــه را تامین کرد.به تــازگی گزارشی 
توســط مرکز آمار ایران از بازار مسکن تهران 
منتشر شــده که طبق آن، متوسط قیمت هر 
مترمربع واحد مسکونی در شهریور ماه امسال، 
اً ۸۱ میلیون تومان عنوان شده است که  حدودا
طبق آخرین آمار بانک مرکــزی ایران قیمت 
هر مترمربع مسکن در مهر ماه ۱۴۰۲ نیز ۷۶ 
میلیون و ۶۰ هزار تومان عنوان شده است. در 
راســتای اجرای قانون »حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت«، بانک مسکن نیز اعلام کرد 
که سقف تســهیلات خرید و تعمیر مسکن از 
محل اوراق ممتاز به ازای حداکثر ۴ فرزند زیر 
۲۰ سال را افزایش داده است.سقف تسهیلات 
قابل استفاده زوجین در شــهر تهران از محل 
اوراق ممتاز برای خرید مســکن یک میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون تومان و جعاله مســکن ۳۲۰ 
میلیون تومان اســت که جمعااً یک میلیارد و 
۹۲۰ میلیون تومان می شــود که باید بررسی 
با این مبلغ یک خانواده ۶ نفــری چه متراژی 
می تواند خریداری کند.این در حالی است که 
بر اساس ضوابط و دستورالعمل های شهرداری 
تهران، سرانه سکونت به ازای هر نفر ۱۷.۵ متر 
مربع است که بر اساس این فرضیه یعنی یک 
خانواده ۶ نفر حداقل بایــد در یک خانه ۱۰۵ 
متری زندگی کند که اگر ایــن متراژ را در عدد 
۷۶ میلیون تومان بانک مرکزی ضرب کنیم، 
برای خرید خانه مسکونی در تهران با حداقل 
متراژ، باید مبلغی معادل هفت میلیارد و ۹۸۰ 
میلیون تومان هزینه کرد و ماهی ۳۵ میلیون 
تومان نیز قسط داد.این روزها نظرات متعددی 
برای رونــق بازار مســکن و افزایــش قدرت 
خرید مردم از طریق مجلــس، دولت یا بخش 
خصوصی مطرح می شــود که به نظر می رسد 
همگی آن هــا، راه حل هــای موقت و مقطعی 
باشند که معضلات مسکن باید ریشه ای حل 
شــود.یکی از مباحثی که این روزها بسیار سر 
زبان ها افتاده، ســاخت خانه هــای ۲۵ متری 
است که مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران 
می گویــد: هیچ برنامه ای برای ساخت وســاز 
مســکن با متراژ ۲۵ متر مربعی نداریم. حال 
می خواهیم بدانیم در شــرایط فعلی، به فرض 
ساخته شــدن خانه های ۲۵ متر مربعی، چه 
مبلغی برای خریــد آن ها باید پرداخت؟با یک 
حساب سرانگشتی متوجه خواهیم شد برای 
خرید حداقل متراژ ۲۵ متری که این روزها از 
طرف مدیرعامل اتحادیه تعاون های عمرانی 
تهران مطرح شــده و تمامی ســازمان های 
دولتی آن را تکذیب کرده اند؛ بر اساس قیمت 
اعلامی بانک مرکزی، باید یک میلیارد و نهصد 
میلیون تومان پرداخت کرد.این در حالی است 
که خشایار باقرپور طراح مســکن اقتصادی 
مدعی شده، خانه های ۲۵ متری را تمامااً مبله 
و با قیمت یک میلیــارد تومان تحویل خواهد 
داد. حال این ســوال در ذهن اکثر افراد جامعه 
ایجاد خواهد شد که چرا دولت با توجه به آمار 
بالای تورم مسکن، افزایش قیمت ها و کم شدن 
قدرت خرید مردم با این طرح که می تواند نیاز 
بخشی از مردم را تأمین کند و تأثیر بسزایی در 
رونق ازدواج جوانان داشته باشد، مخالف است و 
از طرفی این طرح برای خانواده هایی با جمعیت 
دو نفر و در جهت تسهیل ازدواج جوانان مطرح 
شده که پس از ازدواج، زوجین بتوانند زندگی 
خود را در آن آغــاز کنند.لازم به ذکر اســت 
که برخی تمهیدات همچــون تخصیص وام 
۲ میلیاردی ایــن روزها توجه بسیــاری را به 
خود جلب کرده اســت، بسیاری از منتقدان 
می گویند بــرای دریافت ایــن وام ابتدا باید 
۳۴۸۰ برگه اوراق حق تقدم مسکن خریداری 
کرد که با نرخ امروز )حــدود ۱۰۲ هزار تومان( 
متقاضیان واجد شــرایط کــه دارای ۴ فرزند 
زیر ۲۰ ســال هســتند، حدود مبلغی معادل 
۳۹۱ میلیون تومان می شــود.پس از ۱۰ ماه، 
آمارهای تحولات بازار مسکن که برای ۱۰ ماه 
انتشار آن متوقف شده بود، دوباره به روز شده 
است. بر اساس داده های جدید، رشد نقطه ای 
قیمت مسکن از مهر سال گذشته وارد یک روند 
صعودی شد تا جایی که در اردیبهشت ۱۴۰۲ 
به بالاترین ســطح ۳۰ ماهه خود رسید. البته 
این روند صعودی دوام نداشــت و از خرداد ماه 
رشد نقطه به نقطه قیمت مسکن در پایتخت 
کاهش یافت و کاهشی کــه می توان گفت در 
مهر ۱۴۰۲ از سرعت آن کاســته شده است.

بررسی تعداد معاملات مسکن در پایتخت نیز 
نشان می دهد که در یک سال گذشته، تنها در 
مرداد ۱۴۰۲ رشــد نقطه ای معاملات مسکن 
تهران به بالای ۱۵ درصد رسیده است. به بیان 
دیگر، به نظر می رسد افزایش قیمت مسکن در 
نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ و دو ماه ابتدایی ۱۴۰۲ 
بازار مســکن را وارد رکود کرده است. گزارش 
تحولات بازار مسکن که انتشار آن توسط بانک 
مرکزی از آذر ۱۴۰۱ متوقف شده بود، دوباره 
منتشر شده و آمارهای قیمت و تعداد معاملات 

مسکن تهران را به روز کرده است

نتیجه ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی چه بود؟

پس از ممنوعیــت واردات لوازم خانگی، 
بخشی از تقاضای بازار که تولید آن در داخل 
صرفه اقتصادی نداشت، دچار کمبود و این 

کمبود هم نهایتااً توسط قاچاق تأمین شد
از سال ۱۳۹۷ و به دنبال محدودیت های 
ارزی، طبق مصوبه اولیه شــورای هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا واردات لــوازم خانگی 
تا پایان ســال ۱۴۰۰ ممنوع اعلام شد. پس 
از اتمام انقضای این مصوبــه انتظار می رفت 
که با توجه به نیاز بــازار، واردات این محصول 
آزاد شود با این حال وزارت صمت اعلام کرد 
که تولیدکنندگان که بالغ بــر ۱۵۰۰ واحد 
کوچک و بزرگ هستند می توانند نیاز بازار را 
تأمین کنند و حتی برنامه صادرات نیز دارند. 
بنابرایــن ممنوعیت واردات لــوازم خانگی 
مجدد تمدید شــد.یکی از نــکات اصلی در 
ممنوع کردن واردات ایــن محصول -علاوه 
بر محدودیت هــای ارزی- حمایت از تولید 
داخل و کمک به توانمند شــدن این صنعت 
اعلام شــده بود. موافقان ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی معتقد هستند که به دلیل تعدد 
تولیدکنندگان، برچســب انحصاری به بازار 
لوازم خانگی ایران نمی چســبد و از ســویی 
دیگر با توجه به وضعیت تأمیــن مواد اولیه و 
نوســانات نرخ ارز که در تأمین مالی و فروش 
صنایع نیز چالش ایجاد کرده، شــرایط برابر 
برای رقابت با تولیدکنندگان خارجی در بازار 
کشور فراهم نیست.در این بین طی چند روز 
اخیر مباحثی مبنی بر آزادسازی واردات لوازم 
خانگی از سوی وزیر صمت مطرح شده است؛ 
اً اظهاراتی داشــته  عباس علی آبــادی اخیرا
که نشــان می دهد پس از حدود پنج ســال 
صنعت لوازم خانگی به آزادســازی واردات 
لوازم خانگی به کشــور نزدیک شــده است.

وزیر صمت در این خصوص اعلام کرده است: 
»به منظور رقابت پذیر کردن کالاهای ایرانی، 
با رعایت تعرفه های مناســب، این کار )ارائه 
مجوز برای واردات لوازم خانگی( انجام خواهد 
شــد.«همان طور که علی آبادی اعلام کرده 
ایجاد رقابت در صنعت و بــازار لوازم خانگی 
علت تغییر رویکرد در خصــوص واردات این 
نوع کالاها اســت؛ درحالی که در سال ۱۳۹۷ 
صرفااً حمایت از تولیدات داخلی مد نظر قرار 
داشــت اما حالا ایجاد رقابــت دغدغه اصلی 
برای بازگشت به واردات آزاد لوازم خانگی از 
خارج از کشور به ایران اســت.پس از اجرایی 
شــدن طرح ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
برخی مشکلات در این صنعت به وجود آمد 
که برخی کارشناســان و فعالان حوزه لوازم 
خانگی یکی از دلایل آن را همین ممنوعیت 
واردات اعلام کرده بودند. یکی از جدی ترین 
پیامدهای ایــن تصمیم انحصاری شــدن 
بازار و از بین رفتن امــکان رقابت بودیکی از 
جدی ترین پیامدهای این تصمیم انحصاری 
شدن بازار و از بین رفتن امکان رقابت بود.در 
حال حاضر وزیر صنعــت، معدن و تجارت به 
همین مســئله که حمایت از تولیدات داخل 
نباید باعث از بین رفتن امکان رقابت شــود، 
اشاره و اعلام کرده اســت که »همه هدف ما 
از مدیریت عرصه تجــارت، حمایت از تولید 
اســت منتهی این حمایت بدین معنا نیست 
که رقابــت را از بین ببرد؛ ما باید به ســمتی 
حرکت کنیم که در عیــن رقابت پذیر کردن 
صنایع، فرصت انتخــاب را برای مردم فراهم 
کنیم.«فرشیــد شــکرخدایی نایب رئیس 
انجمن مدیریت کیفیت ایــران می گوید: در 
حال حاضر بیــش از ۲۰۰ تولیدکننده لوازم 
خانگی در کشور داریم، کجای دنیا این تعداد 
شرکت لوازم خانگی فعال اســت؟ در واقع با 
ممنوعیت واردات هر کسی به این جمع بندی 
رسید که یک شرکت لوازم خانگی تأسیس 
کند.وی افزود: واردات لــوازم خانگی طی ۵ 
ســال اخیر ممنوع بوده، یعنی صنعت لوازم 
خانگی کشور ۵ ســال فرصت داشت شکوفا 
شود اما آیا امروز مصرف کننده از این صنعت 
راضی اســت؟ چرا مصرف کننده باید فدای 
اشتغال زایی شــود؟ ما قطعااً از کالای ایرانی 
حمایت می کنیم اما چرا مصرف کننده باید 
به تولیدکننده سوبسید بدهد؟شکرخدایی 
تصریح کرد:اگــر ممنوعیــت واردات لوازم 
خانگی ۳ ســال دیگــر ادامه یابــد قطعااً به 
عاقبت صنعت خودروســازی کشــور دچار 
خواهد شــد اگر ممنوعیــت واردات لوازم 
خانگی ۳ سال دیگر ادامه یابد قطعااً به عاقبت 
صنعت خودروسازی کشور دچار خواهد شد. 
برای توســعه یک صنعت باید زمان محدود 
حمایت و در ادامه خــروج از حمایت و رقابت 
پذیر کردن صنعت در دســتور کار باشــد. 
حمایت ابدالدهر به هیچ عنــوان نمی تواند 
منجر به توســعه شود.از ســویی دیگر طی 
۵ سال گذشــته و ممنوعیت واردات رسمی 
لوازم خانــگی، واردات کالاهــای قاچاق در 
سطح بازار و حتی فروشگاه های آنلاین رونق 
گرفت؛ به شکلی که گفته می شود یک سوم 
لوازم خانگی موجود در بازارها قاچاق اســت 
که ضمن سوءاستفاده از ممنوعیت واردات، 
به صورت های مختلفی راه خود را به بازار پیدا 

کرده اند

خبر

پروژه ریلی رشت -کاسپین -انزلی به عنوان بخشی ازطرح ریلی قزوین 
-رشت -انزلی و آخرین پازل از کریدور جنوب به شمال محسوب می شود که 

می تواند در تجارت کشور و منطقه خاورمیانه تحولی بزرگ ایجاد کند
عملیات اجرایی پروژه راه آهن رشــت - کاســپین در سال ۱۳۸۵ کلید 
خورد اما از ســال ۸۵ تا ۹۸ فقط سه درصد پیشــرفت داشت و عمده کار آن 
از سال ۹۸ آغاز شده اســت. اجرای این پروژه علاوه بر اهمیت در حمل و نقل 
داخلی، بار و مسافر استان گیلان؛ از نظر ایجاد یک کریدور ریلی جدید برای 
صادرات و واردات کشور و همچنین ترانزیت کالا از مناطق شمالی کشور به 
خلیج فارس، آب های آزاد بین المللی و دیگر کشــورهای همسایه ایران نیز 

بسیار مهم است
اوایل مردادماه ســال ۱۴۰۰ محمد اسلامی وزیر وقت راه و شهرســازی 
دولت روحانی با اشاره به پیشــرفت فیزیکی ۸۰ درصدی زیرسازی راه آهن 
رشت-کاسپین گفته بود که طبق برنامه زمان بندی پیش بینی کرده بودیم 
پروژه مذکور تا پایان شهریور امسال آماده شود، اما در شرایطی قرار گرفتیم 

که موانع متعدد تأخیرهای ناخواسته ای را به این پروژه منتقل کرده است
وی با اشاره به پیشرفت ۸۰ درصدی زیرسازی این خط آهن، گفته بود که 
مصالح لازم برای روسازی آماده اســت، لذا انتظار می رود باقی مانده مسیر را 
با مشارکت همه دســتگاه ها و همراهی مردم تا پیش از زمستان همان سال 

به سرانجام برسد.پروژه راه آهن رشت - کاسپین به طول ۶۵ کیلومتر بخش 
اولیه از کریدور شمال - جنوب است که خلیج فارس را به دریای خزر متصل 
می کند و از مصوبات سفر رئیس جمهور در بهمن ماه ۱۴۰۰ به گیلان است.

علاوه بر اینکه مقام معظم رهبری و رئیس جمهور وقت ایران تأکید ویژه ای به 
تکمیل راه آهن رشت - کاسپین و رشــت - آستارا داشتند اما روند پیشرفت 
پروژه رشت-کاســپین به کندی پیــش می رفت. اســتاندار گیلان یکی از 
مشکلات مهم در کندی ســرعت در روند تکمیل راه آهن رشت کاسپین را 
کم کاری پیمانکار عنوان کرده بود و بر همین اساس خبر از قطع همکاری و 

خلع ید با پیمانکار قبلی امضای قرارداد جدید با پیمانکاری دیگر را داد

تسریع در عملیات اجرایی راه آهن ریلی رشت-کاسپین

امروز رئیس جمهور ایران به عربستان سعودی 
ســفر کرد؛ گرچه این یک ســفر سیاسی است اما 
باتوجه به استقبال طرفین از بهبود تعاملات تجاری، 
به نظر می رسد این سفر می تواند نقطه شروع خوبی 

برای تحولات باشد
بر اســاس برنامــه اعلام شــده، سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور ایران صبح شــنبه )امروز( 
برای شرکت در نشســت اضطراری سران سازمان 
همــکاری اسلامی در ریاض، آن هــم با محوریت 
تحولات سرزمین های اشغالی به عربستان سعودی 
سفر کرد؛ ســفری که از جنبه های مختلف، دارای 

اهمیت راهبردی است
رئیسی در شرایطی به عربستان سفر کرده است 
که این نخستین سفر رئیس جمهور ایران به ریاض، 
پس از ۱۱ سال به حســاب می آید. اگرچه بررسی 
تحولات در سرزمین های اشــغالی و دستیابی به 
رویکردی واحد میان دولت های اسلامی به منظور 
مواجهه مؤثر با جنایت های رژیم صهیونیســتی، 
دستورکار اصلی نشست اضطراری سران سازمان 
همکاری اسلامی است، اما به نظر می رسد این سفر 
از جنبه تقویت مناسبات دوجانبه تهران و ریاض نیز 

از اهمیتی راهبردی برخوردار خواهد بود
در این گــزارش به وضعیت اقتصاد عربســتان 

سعودی و فراز و فرود تجاری با ایران پرداخته ایم
جزئیاتی از چشم انداز 2030 عربستان

عربستان ســعودی مهمترین کشــور نفتی، 
مهمترین رقیب منطقه ای ایران و مهمترین عضو 
شــورای همکاری خلیج فارس است. این کشور در 
سال های اخیر بحران جانشینی پیچیده ای را از سر 
گذرانده و اهداف بلندپروازانه ای برای نقش آفرینی 
در قرن ۲۱ در چشم انداز ۲۰۳۰ تعریف کرده است. 
بر مبنای چشم انداز ۲۰۳۰، عربستان دیپلماسی 
اقتصادی جدیدی را طراحی کــرده و به تدریج در 

حال اجرای آن است
بنابراین شناخت دیپلماسی اقتصادی عربستان 
به عنوان مهمترین رقیب ایران و کشوری که ممکن 
است در صورت فرجام یافتن مذاکرات ایران با آن، به 
بازاری مهم در محیط همسایگی بدل شود ضرورت 

دارد
چشم انداز ۲۰۳۰ در سال ۲۰۱۶ تصویب شد و 
به رویکرد کلان اقتصادی عربستان شکل داد؛ این 
سند همچنان مبنای سیاســتگذاری های کلان 
دیپلماسی اقتصادی عربســتان است. این سند در 
واقع یک طرح استراتژیک بلندپروازانه است که برای 
مدرن سازی و تنوع بخشیدن به اقتصاد عربستان، 
عمدتااً از طریق کاهش وابســتگی به نفت، توسعه 
منابع درآمدی جایگزین و افزایش مشارکت بخش 
خصوصی در اقتصاد طراحی شــده اســت. افزون 
بر این بهبود کارآمدی نهــاد دولت و تبدیل جامعه 
سعودی به جامعه مدرن و فراگیرتر از دیگر اهداف 

این چشم انداز است
البته شورای همکاری خلیج فارس همچنان در 
کانون دیپلماسی اقتصادی عربستان قرار دارد و این 
کشور از مسیر شورای همکاری مذاکرات آزادسازی 

تجاری را به پیش می برد
در حوزه سرمایه گذاری نیز عربستان کوشیده 
تا اصلاحات بنیادینی در راســتای جذب سرمایه 
خارجی صــورت دهد. از دیگر ســو تلاش می کند 
تا مازاد درآمدهای نفــتی را در بخش های جذاب و 

آینده دار زنجیره های ارزش سرمایه گذاری کند
یکی دیگر از نکات جالب در دســتیابی به چشم 
انــداز ۲۰۳۰ تمرکز بر تجارت خارجی اســت؛ در 
 )GAFT( همین راســتا اداره تجارت خــارجی
در ژانویــه ۲۰۱۹ به عنــوان یک نهــاد عمومی 
جداگانه با ۱۴ وظیفه اصلی تأسیس شــد تا کلیه 

مســئولیت های مربوط به تجارت خــارجی را که 
پیش از این توسط وزارت بازرگانی انجام می شد بر 
عهده بگیرد. GAFT تیم مذاکره کننده سعودی 
را در مذاکرات تجارت خارجی، از جمله موضوعات 

مرتبط با سازمان تجارت جهانی، رهبری می کند
از جمله وظایف این تیم فراهــم آوردن امکان 
دسترسی صادرات عربستان سعودی به بازارهای 
خارجی، گشــودن بازارهای جدید برای عربستان 
سعودی، پیگیری اجرای تعهدات عربستان سعودی 
به سازمان تجارت جهانی، ارائه پیشنهادات در زمینه 
تعرفه های گمرکی و ارجــاع آن به مرجع ذیصلاح، 
نظارت بر رایزنان تجاری، تقویت تولیدات داخلی از 
طریق سیاست های تجاری متناسب، توسعه قابلیت 

شرکت ها برای تجارت خارجی و… است
همچنین با تشکیل ســازمان توسعه صادرات 
عربستان به عنوان یک نهاد مستقل ملی تلاش شده 
از ســه طریق به تنوع بخشی به صادرات عربستان 
کمک شــود که شــامل کمک به افزایش آمادگی 
صادراتی شــرکت های کوچک و متوســط، ایجاد 
فرصت برای کسب و کارهایی که آمادگی صادرات 
کالا یا خدمات دارند و افزایش کارآمدی اکوسیستم 
تجاری و تسهیل دسترسی به بازارهای بین الملل 

می شود
در بخش تولید نیز برنامه ملی توســعه صنعتی 
با تمرکز بر تجهیزات و ماشیــن آلات، منابع انرژی 
تجدید پذیر، تولیــد دارو، لوازم پزشــکی، بخش 
خودرو، صنایع مرتبط با نفــت و گاز، فرآوری مواد 
غذایی، صنعت هوانوردی و صنایع نظامی در دستور 

کار قرار گرفته است
نکته قابل توجه اینکه عربستان به منظور حمایت 
از صــادرات، بانک صــادرات و واردات عربســتان 
)EXIM ( ایجاد کرد و در ســال ۲۰۲۰ با سرمایه 
۳۰ میلیارد ریال ســعودی برای تقویت صادرات و 

حمایت از پروژه های صنعتی و معدنی عملیاتی شد
از ســویی دیگر عربســتان با ایجــاد مناطق 
ویژه اقتصــادی به دنبال برنامه توســعه صنعتی و 
لجستیک ملی است. مناطق ویژه اقتصادی بخشی 
از تلاش های عربستان سعودی برای جذب سرمایه 
خارجی و تنوع بخشیدن به اقتصاد نفتی را تشکیل 

می دهند
عربستان و نفت

عربســتان یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر 
نفتی و صادرکنندگان نفت خام در دنیاســت که 
طبق برخی از گزارش ها بیش از ۷۰ درصد صادرات 

این کشور را نفت تشکیل می دهد
بر همین اســاس طبــق آمار رســمی، ارزش 
صادرات نفت عربستان در سال ۲۰۲۲ معادل ۳۳۰ 

میلیارد دلار بوده که از سال ۲۰۱۲ بی سابقه است
نکته قابل توجه آنکه عربســتان در سال ۲۰۲۲ 
به واسطه افزایش بهای نفت و نیز افزایش صادرات 
این محصول، توانست مازاد تجاری به میزان ۲۲۲ 
میلیارد را ثبت کند که نسبت به سال قبل ۸۰ درصد 

افزایش داشت
روابط تجاری عربستان

بر اساس آمار رسمی، در ســال ۲۰۲۲ صادرات 
غیرنفتی این کشور حدود ۸۴ میلیارد دلار بوده که 

بیشترین میزان در ۱۲ سال گذشته است
همچنین عربستان طی ۵ سال گذشته به طور 
متوسط سالانه ۱۴۰ میلیارد دلار واردات از جهان 
داشــته که عمده محصولات وارداتی این کشور را 
مواد و محصولات شیمیــایی، محصولات دارویی 
و تجهیزات پزشــکی، فلزات، مواد غذایی، غلات و 
محصولات ساخته شده صنعتی و مصرفی تشکیل 
می دهند. این در حالی اســت چیــن بزرگ ترین 
شریک وارداتی عربســتان در سال ۲۰۲۲ است که 

طی این ۵ ســال سهم این کشــور در بازار وارداتی 
عربستان دو برابر شــده و از حدود ۱۴ درصد به ۲۷ 
درصد در سال گذشته میلادی رسیده است. افزون 
بر اینکه ۲ شــریک تجاری ثابت و مهم بعدی این 
کشــور، آمریکا و امارات متحده عربی هستند که 
درمجموع حدود ۲۰ درصد واردات عربســتان را 
به خود اختصاص داده اند و در رده بعدی ۳ کشــور 
هند، آلمان و ژاپن با سهم ۵ تا ۸ درصدی قرار دارند. 
در بین کشورهای غیراروپایی هم می توان از برزیل، 
تایلند، اندونزی و مالزی با ســهم های حدود یک تا 

۱.۵ درصد از بازار واردات عربستان نام برد
فراز و فرود تجارت عربستان و ایران

ایران و عربستان هیچ گاه شرکای تجاری اصلی 
یکدیگــر نبوده اند؛ در زمــان اوج روابط اقتصادی، 
مبادلات تجاری میان تهــران و ریاض حدود ۸۰۰ 

میلیون دلار بود
بر این اساس، بررسی روند تجارت خارجی ایران و 
عربستان طی دو دهه گذشته، می توان روند تجارت 
را به ســه دوره رونق، رکــود و دوره توقف تجارت 
تقسیم کرد. دوره نخســت طی سال های ۱۳۸۰ تا 
۱۳۸۶ روند واردات ایران از عربستان از حدود ۲۰۰ 
میلیون دلار به نزدیک ۶۰۰ میلیون دلار می رســد 
امــا در دوره دوم از ســال ۱۳۸۷ ایــن روند نزول 
شدیدی یافته و به ۱۷۲ میلیون دلار کاهش می یابد 
پس ازآن تا ســال ۱۳۹۴ به حدود ۷۰ میلیون دلار 
می رسد. دوره سوم از ســال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ را در 
برمی گیرد که واردات از عربســتان تقریبااً متوقف 
می شود. بر اساس آمارها، در سال ۱۴۰۱، بعد از یک 
وقفه چندساله، تجارت محدود ایران و عربستان آغاز 
شده و ایران ۱۴ میلیون و ۷۲۵ هزار دلار کالا به این 
کشــور صادر کرده که ۹۶ درصد آن شمش آهن و 
فولاد بوده است. در ۴ ماهه امسال، باز هم تجارت دو 
کشور محدود شده و ایران فقط ۵۹۰۰ دلار کالا به 
عربستان فروخته و البته عربستان در هیچ کدام از 

این دوره ها، صادراتی به ایران نداشته است
روند صادرات نیــز از ۶۷ میلیون دلار در ســال 
۱۳۸۰ به حدود ۳۹۰ میلیون دلار در ســال ۱۳۸۷ 
می رســد و پس ازآن وارد روند نزولی شده و در سال 
۹۴ به حدود ۱۳۰ میلیون دلار کاهش می یابد. در 
ادامه از ســال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ نیز صادرات تقریبااً 
متوقف شــده و در ســال ۱۴۰۱ هم زمان با بهبود 
روابــط سیاسی، رقــم ۱۴ میلیــون دلار را تجربه 
می کند. به این ترتیب بیشــترین میــزان صادرات 
مربوط به ســال ۱۳۸۷ بــا ۳۸۷ میلیــون دلار و 
بیشــترین میزان واردات مربوط به سال ۱۳۸۵ به 
میزان ۵۹۶ میلیون دلار و بیشترین حجم تجارت 
خــارجی مربوط به ســال ۱۳۸۵ به میــزان ۹۵۰ 

میلیون دلار بوده است
بازارهای پربازده برای تجار ایرانی

بررسی هــا نشــان می دهــد کــه اقلام عمده 
وارداتی عربستان شــامل ماشین آلات، تجهیزات 
مکانیکی و برقی، کشتی و قایق، سازه های دریایی، 
دارو، آهن، فولاد، ســوخت معــدنی و روغن های 
معدنی، تجهیزات پزشــکی، تجهیزات عکاسی و 

فیلمبرداری، سنگ ها و مواد پلاستیکی است
با توجه به اینکه ایران در برخی از این اقلام به ویژه 

حوزه معدنی، فــولادی و دارویی ظرفیت صادراتی 
دارد و عربستان نیز به دنبال توسعه زیرساخت های 
صنعتی و فناوری خود است و به نظر می رسد اهمیت 
نفت برای این کشور کمرنگ شــده، ایران می تواند 
از این فرصت بــه منظور فعال شــدن بازرگانان و 
تولیدکننــدگان ایرانی در بازارهای عربســتان به 

عنوان یک بازار جدید استفاده کند
همچنین کیوان کاشــفی، عضو هیأت رئیسه 
اتاق ایران از ظرفیت تراز تجاری ۳۰۰ میلیارد دلاری 
عربستان یاد کرد که می تواند طی سال های آتی بازار 
حداقل دو، تا سه میلیارد دلاری را پیش روی ایران 

قرار دهد
به گفته کاشفی، دو کشور در زمینه های مختلف 
نفت، گاز، پتروشیــمی، دانش بنیــان و … زمینه 
همکاری فراوانی دارنــد و باید از ایــن ظرفیت ها 

استفاده کرد
اثرات بهبود روابط تجاری با عربستان

با توجــه به اینکــه اغلب کشــورهای عربی به 
ویژه کشــورهای حاشیه خلیج فارس بــه نوعی از 
سیاست های عربســتان تبعیت می کنند احیای 
روابط تجاری ایران و عربستان تأثیر قابل توجهی در 

ملاحظات این منطقه از جهان دارد
یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق در این ارتبــاط می گوید: احیای روابط 
ایران و عربستان را در حوزه تجارت باید از دو منظر 
بررسی کرد. یک بحث روابط مستقیم ما با عربستان 
است که ۷ ســال روابط تجاری دو کشور را متوقف 
کرده بود و رفت و آمدها بــه حداقل رسیده بود اما با 
شــرایط پیش آمده موجود روابط تجاری بین دو 

کشور بهبود می یابد
وی افزود: نکته دوم اینکه عربســتان در منطقه 
کشوری سابقه دار و با نفوذ اســت و دارای امکانات 
نفتی و غیر نفتی اســت. از طرفی ارتباط تأثیرگذار 

عربستان با کشورهای منطقه نیز بسیار مهم است
به گفته آل اســحاق، اثرات جانبی حسن روابط 
ایران با عربستان در صورت ایجاد، روی منطقه زیاد 
اســت یعنی ارتباطی که بین کشــورهای عربی با 
عربستان وجود دارد می تواند ارتباطات، تسهیلات 
و رفت و آمدها را برای ایران بهبو د ببخشد و به بهبود 
روابط تجاری و نقل و انتقالات مالی ایران در منطقه 
کمک کند. به ویژه شــرایط نقل و انتقالات ارزی و 

کالایی بهتر خواهد شد
ورود درهم به ایران

نکته قابل توجه دیگر آنکــه، توافق دوباره ایران 
و عربستان بر گســترش تجارت با امارات متحده 
عربی هم تأثیر گذار است و با افزایش مبادلات با این 
کشور، نه تنها بر صادرات به کشورهای ثالث به ایران 
کمک می کند، بلکه ورود درهم به کشور بر نرخ ارز 

تأثیر گذار است و می تواند در کاهش آن مؤثر باشد
سرمایه گذاری عربستان در ایران؟

۲۴ اســفند ۱۴۰۱ »محمد الجدعــان« وزیر 
دارایی عربســتان اعلام کرد که »بعد از دستیابی 
به توافق میــان ریاض و تهران، ممکن اســت روند 
ســرمایه گذاری عربســتان در ایران بسیار سریع 
انجام شود. فرصت های سرمایه گذاری زیادی برای 

عربستان در ایران وجود دارد.«

فراز و فرود روابط اقتصادی 
ایران و عربستان

در ســال هــای اخیــر ناتــرازی گاز باعث 
محدودیت های ســوختی برای صنایع می شد 
اما اخیرا امکان ذخیره ســازی گاز برای صنایع 
فراهم شده اســت که این امر می تواند راهکاری 
بــرای جلوگیــری از قطــع گاز صنایع باشــد.

ذخیره ســازی گاز را می تــوان بهترین گزینه 
برای جبران ناتــرازی گاز و کاهش آلودگی هوا 
در زمستان دانســت از یک سو دی اکسید کربن 
کاهش پیدا می کند و از ســوی دیگــر صنایع و 
نیروگاه ها با قطعی خوراک دســت و پنجه نرم 
اً  نمی کنند.شــاید برای همین اســت که اخیرا
وزارت نفت »شیوه نامه جذب ســرمایه گذار به 
منظور افزایــش پایداری تأمیــن گاز طبیعی« 
را به صنایع ابلاغ کرده اســت. در این شیوه نامه 
اولویت با مشــترکان عمده و نیروگاه ها، صنایع 
می تواننــد با نصب تجهیــزات لازم، گاز ذخیره 
کنند، اقدامی که مشــخص نیست صنایع به چه 

میزان از آن استقبال کنند.تجربه سال های اخیر 
نشان می دهد ذخیره سازی گاز برای تأمین گاز 
پایدار در دوره سرد ســال امری اجتناب ناپذیر 
است. اکنون شــرایطی مهیا شده است تا صنایع 
بزرگ نیز چنین رویــه ای را در پیش بگیرند اما 
مشخص نیســت اصلااً چنین مسأله ای صنایع را 
ترغیب به ذخیره سازی گاز می کند.رضا پدیدار، 
رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیســت اتاق 
بازرگانی تهــران در رابطه با ذخیره ســازی گاز 
توسط صنایع و لزوم حرکت صنایع به این سمت 
برای جلوگیری از ناترازی انرژی به خبرنگار مهر 
گفت: مدل های توســعه و نگهداشت در موضوع 
گاز مشخص اســت و یکی از این روش ها ذخیره 
ســازی گاز در فصول گرم ســال برای استفاده 
در فصول سرد سال اســت.مصطفی نخعی عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی هم 
در رابطه با این موضوع به خبرنــگار مهر گفت: 

صنایع جزو عمده ترین بخش هایی هســتند که 
به گاز نیاز دارند و در زمســتان ها با ناترازی گاز 
و بالا رفتن گاز در بخش خانگی با افت فشــار و 
قطعی و تعطیلی مواجه می شوند.وی ادامه داد: 
صنایع در کشــورهای پیشــرفته دنیا به سمت 
صنعت ذخیره ســازی گاز رفته اند تا در فصول 
گرم ســال گاز را ذخیره و در فصول سرد سال از 
آن اســتفاده کنند. به این وسیلــه گاز برای آنها 
خیلی ارزان تر تمام می شــود و باعث می شود با 
ضرر دهی و تعطیلی خطوط تولید در زمســتان 
رو به رو نشوند.حسینعلی حاجی دلیگانی عضو 
کمیسیون برنامه و بودجــه مجلس هم همین 
نظر را دارد و در رابطه با ذخیره سازی گاز توسط 
صنایع می گوید: در زمســتان ها همیشه صنایع 
با مشــکل ناترازی گاز مواجه هستند و به همین 
دلیل گاز مصرفی آنها در مقاطعی قطع می شود و 
تولید با مشکل روبرو می شود، در صورتی که اگر 

اقدام به ذخیره سازی گاز کنند یک اقدام دو سر 
سود برای آنها است.حاجی دلیگانی خاطرنشان 
کرد: صنایع در کشــورهای اروپــایی برای حل 
مشکل کمبود گاز در زمســتان ها چندین سال 
است که به سمت ذخیره ســازی گاز رفته اند و 
هم اکنون تمام نیــاز خود را در زمســتان ها از 
محل مخازن ذخیره سازی گاز تأمین می کنند.

ذخیره ســازی گاز امری رایج در دنیاســت که 
کشــورهای اروپایی و حتی کشورهای همجوار 
به دلیل ناترازی گاز اســتقبال بیشتری نسبت 
به این موضوع نشــان داده اند. پدیدار هم صحه 
بر این موضوع می گذارد و می گوید: کشــورهای 
اروپایی به دلیل نداشتن منابع گازی و نیاز آن ها 
به واردات گاز، بیشــترین میزان ذخیره سازی 
گاز را دارند و بخش عمده نیاز ذخیره سازی گاز 
در این کشورها توســط صنایع با توجیه پذیری 

کاملااً اقتصادی، انجام می پذیرد

راهکار وزارت نفت برای جلوگیری قطع گاز صنایع



نگاه

اقدامات وزارت نفت برای 
تأمین گاز زمستان

سال گذشــته ســال پر افت و خیزی برای 
تامین گاز در زمستان بود اما امسال به نظر می 
رسد با توجه به اقدامات انجام شده شرایط بهتر 
از سال گذشته باشد.ســال گذشته تأمین گاز 
برای مصرف مردم و صنایع به سختی انجام شد 
با این حال دولت موفق شــد بدون قطع کردن 
مصرف عمومی مردم زمســتان را سپری کند، 
اما در سال گذشته بسیاری از صنایع از قطع گاز 
گله داشتند زیرا بسیاری از شرکت های تولیدی 
مجبور به جیره بندی یا قطع مصرف گاز شدند، 
امسال اما دولت ســعی دارد با اقدامات جدید از 
ضرر مالی به صنایع جلوگیری کند، از مهمترین 
آنها می تــوان به افزایش ســوآپ گاز و امضای 
قرارداد واردت گاز از ترکمنستان و بهره برداری 
از فاز ۱۱ پارس جنوبی نام برد.سال جاری با بهره 
برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی بخشی از ناترازی 
گاز جبران می شــود. به گفتــه محمد حسین 
متجلی مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس، 
فاز ۱۱ پارس جنــوبی را به عنوان آخرین طرح 
از فازهای توسعه ای میدان گازی پارس جنوبی 
است و تاکنون ۴ حلقه چاه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
حفاری شــده که ۳ حلقه چاه آن با تولید ۷.۲ 
میلیون مترمکعب در روز وارد مدار بهره برداری 
شده است.از سکوی …۱۱ فاز ۱۱ پارس جنوبی 
بیش از ۲۸ میلیون مترمکعب در روز گاز تولید 
می شود و با بهره برداری از این سکو در مجموع 
تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی به ۵۶ میلیون 
مترمکعــب در روز افزایــش خواهــد یافت، 
جالب اســت بدانید در حال حاضر ۷.۲ میلیون 
مترمکعب در روز تولید می شود و با بهره برداری 
از فاز جدید ۸ برابر امروز گاز تولید خواهد شد.به 
گفته وزیر نفت، به زودی قــرارداد واردات گاز 
ایران از ترکمنستان امضا می شود که بر اساس 
آن ایران از همین ماه )خرداد( واردات گاز را آغاز 
می کند. ترکمنســتان چهارمین کشور دارنده 
منابع گازی جهان اســت و ایــران هم ظرفیت 
دریافت روزانه ۴۰ تا ۵۰ میلیون مترمکعب گاز 
را به منظور واردات و انتقال در مرزهای خود دارد.

به گفته اوجی ایران می خواهد ســهم تجارت 
گازی )ســوآپ، ترانزیت، خرید و فروش( خود 
در منطقه را افزایش دهد، این موضوع می تواند 
برای هــر دو کشــور مزایای زیــادی به همراه 
داشته باشد. اگرچه سوآپ گاز از ۵ میلیون متر 
مکعب به ۱۰ میلیون متــر مکعب افزایش پیدا 
کرده اســت اما هنوز اطلاعات دقیقی از واردات 
گاز از این کشــور وجود ندارد.ذخیره سازی گاز 
یکی از بهتریــن و به صرفه تریــن اقدامات در 
حوزه انرژی اســت، می توان گاز را در فصل بهار 
و تابســتان در مخازن ذخیره کرده تا در فصل 
سرما کشور به مشکل نخورد.سرمای بی سابقه 
سال گذشته باعث شد پروژه های ذخیره سازی 
گاز احیا شــوند تا به عنوان یکی از راهکارهای 
مناسب برای جبران ناترازی گاز با هدف افزایش 
انعطاف و پایداری شبکه انتقال گاز در دستورکار 
قرار بگیرند.فرشید خیبری مدیرعامل شرکت 
نفت و گاز شــرق اوایل مهر ماه در رابطه با توان 
تولید این شرکت و دارا بودن بزرگترین مخزن 
ذخیره ســازی گاز گفته بود: »شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز شرق با توان تولید بیش از ۶۲ 
میلیون متر مکعب در روز نقش مهمی در تأمین 
انرژی شــرق و شمال شرق کشــور را به عهده 
دارد. همچنین این شــرکت دارای بزرگترین 
تأسیسات ذخیره سازی گاز طبیعی با ظرفیت 
بیش از دو میلیارد متر مکعــب و توان بازتولید 
۲۰ میلیون متر مکعب در روز در ماه های ســرد 
سال است.«مهدی حیدری مدیرعامل شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران در رابطه میزان تولید 
فعلی این شرکت خاطرنشــان کرد: هم اکنون 
با در اختیار داشــتن ۲۷ میدانی نفتی و گازی 
معادل ۳۷ مخزن روزانه ۲۰۰ هزار بشکه نفت 
و میعانات گازی و ۲۴۵ میلیون متر مکعب گاز 
تولید می شــود.به گفته مسئولان وزارت نفت، 
ذخیره ســازی گاز طبیعی یکی از اولویت های 
اصلی وزارت نفت به شــمار می رود و با توجه به 
شرایط و ظرفیت مناسب مخزن شوریجه … ، این 
مخزن به عنوان بزرگترین مخزن ذخیره سازی 
گاز طبیعی در کشــور محســوب می شود که 
هشت ماه نخست سال روزانه به طور میانگین 
بیش از ۱۲ میلیون متر مکعب گاز به این مخزن 
تزریق و در چهار ماه ســرد سال امکان برداشت 
روزانه تا ۱۸ میلیون متر مکعب فراهم است.البته 
علی منتصری مدیر عامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز زاگرس جنوبی در جلسه پیش بینی 
بهره دهی چاه های این شــرکت برای نیمه دوم 
امســال از تولید تجمعی ۲۹/۱۸ میلیارد متر 
مکعب در شش ماه اول امســال خبر داده بود و 
اضافه کرده بود: در شش ماه گذشته از ۲۰۸ چاه 
گازی و ۱۰ چاه فعال نفتی شــرکت روزانه ۹۸ 
میلیون متر مکعب گاز و حدود پنج هزار بشکه 
نفت در روز برداشت شده است که تولید تجمعی 
نفت در ایــن مدت به ۹۰۸ هزار بشــکه رسید. 
سهم مناطق عملیاتی در تولید تجمعی گاز در 
شش ماه اول امسال را شامل تولید ۴۸ درصدی 
از منطقه عملیاتی پارسیان، ۲۴ درصد از منطقه 
عملیاتی نار و کنــگان، ۲۴ درصــد از منطقه 
عملیاتی آغــار و دالان و تولید چهار درصدی از 

منطقه سرخون می شود

 زمین صحنه گردان 
گرانی مسکن

کارشناسان مسکن معتقدند اگر قیمت 
مسکن بالا اســت فقط به علت گرانی زمین 
اســت و این موضــوع ربطی بــه اتحادیه 
املاک ندارد.تداوم سیــر صعودی افزایش 
قیمت مسکن پس از اقدامات دولت جهت 
ســاماندهی بنگاه های مشاور املاک نشان 
داد که صــرف چنین نیرو و زمــانی گرچه 
لازم و ضروری بود ولی به دلیل نقش فرعی 
این صنف در مقابــل بازیگران اصلی گرانی 
مســکن، آنچنان که باید نــه کافی بود و نه 
اساسااً تأثیرگذاری محســوس و معناداری 
داشت. تلاطمات بازار مســکن ذی نفعان 
و بازیگران متعددی دارد و ســاماندهی این 
ملغمه بازار نیازمنــد به کارگیری رویکردی 
همه جانبه اســت. اما در ایــن بین عاملی 
وجود دارد که طی چنــد دهه اخیر همواره 
صحنه گــردانی عرصه مســکن را برعهده 
داشــته و آن هم چیزی جــز قیمت زمین 
نیســت.افزایش ۷۹ درصــدی قیمت هر 
مترمربع مســکن در تهران به ۷۷ میلیون 
تومان، جدیدترین آمــار تکان دهنده این 
روزهای بازار مسکن است که خبر از هر چه 
محال تر شــدن تحقق آرزوی دسترسی به 
مسکن اســتطاعت پذیر می دهد. آن هم در 
وضعیتی که سهم مســکن در سبد خانوار 
شــهری تهران به ۷۰ درصد رسیــده و در 
جدیدترین نظرسنجی مرکز افکارسنجی، 
مهمترین اولویت و دغدغه اقتصادی خانوار 
شــهری تهران تأمین مســکن عنوان شده 
اســت. این افزایش قیمت اما در حالی است 
که هزینه ســاخت یک مترمربع مســکن 
در تهران به طــور تعیین کننــده ای کمتر 
و عددی حدود ۱۵ میلیــون تومان برآورد 
می شــود اما هزینه نهایی تمام شده ای که 
در بازار به متقاضی تحمیل می شود تقریبااً 
۵ برابر هزینه ساخت اســت. اما چرا؟پاسخ 
چرایی رونــد افزایش سرســام آور هزینه 
نهایی تمام شده مســکن در بازار و اختلاف 
فاحش آن با هزینه ســاخت، دقیقااً پاســخ 
نامعادله گرانی مســکن اســت. اینکه چه 
عامل یــا عواملی بــه غیــر از هزینه های 
ســاخت مســکن در این بازار دخیل اند و 
چطور می توان اثرگذاری این عوامل را کم و 
کم تر کرد.از ابتدای سال جاری، مداخلات 
قیمتی مشــاوران املاک و دلالان ملکی به 
عنوان یکی از اصلی ترین متهمان نابسامانی 
بازار مسکن عنوان می شد. تا جایی که طی 
چند مــاه اخیر، به کرات خبــر از بازرسی و 
پلمب بنگاه های مشــاوران املاک به گوش 
می رسیــد. به طوری کــه طی آخرین آمار 
اعلام شده از ســوی وزیر راه و شهرسازی از 
خرداد تا مهر ماه امســال بیش از ۸۰ هزار 
بازرسی از بنگاه های املاک سراســر کشور 
انجام و ۵۶۰۰ بنگاه مشــاور املاک توسط 
پلیس امنیت اقتصادی پلمب شد.از طرفی 
انتقال سامانه کد رهگیری از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به وزارت راه و شهرسازی و 
اجباری شدن صدور کد رهگیری معاملات 
ملــکی، هم مشــاوران املاک را بــا صدور 
کارت فعالیت ســاماندهی کرد و هم نظام 
تعیین حق کمیسیون ایــن صنف را تغییر 
داد. به شیوه ای که گفته شــد زین پس حق 
کمیسیون از طریق رقمی ثابــت به اضافه 
درصد مشــخصی از قیمت ثبت شــده در 
تقویم املاک تعیین خواهد شد.پیش از راه 
اندازی این ســامانه شیوه فعالیت مشاوران 
املاک دریافت درصدی از ارزش معاملات 
ملکی به عنوان حق کمیسیــون بود که بر 
اســاس نرخ نامه کمیسیون نظارت اصناف 
تعیین می شــد. در این شیوه، هرچه ارزش 
معامله بیشــتر می شــد دریافتی مشاوران 
املاک نیــز افزایش پیدا می کــرد. همین 
فرآیند باعث شده بود که مشاوران املاک به 
عنوان متهمان اصلی تغییرات قیمت حوزه 
املاک، شناخته شــوند. اما آیا متهم ردیف 
اول گرانی مسکن، قیمت سازی های کاذب 
مشاوران املاک و دلالان ملکی بود؟تداوم 
سیر صعودی افزایش قیمت مسکن پس از 
اقدامات دولت جهت ساماندهی بنگاه های 
مشــاور املاک نشــان داد که صرف چنین 
نیرو و زمانی گرچــه لازم و ضروری بود ولی 
به دلیل نقــش فرعی این صنــف در مقابل 
بازیگران اصلی گرانی مســکن، آنچنان که 
باید نــه کافی بود و نه اساســااً تأثیرگذاری 
محســوس و معناداری داشــت. تلاطمات 
بازار مسکن ذی نفعان و بازیگران متعددی 
دارد و ساماندهی این ملغمه بازار نیازمند به 

کارگیری رویکردی همه جانبه است. 
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چرا کشاورزان دانه روغنی از جمله کلزا نمی کارند؛ چون دولت در 
پرداخت پول محصولات بدقولی کرده و حمایت هــای واقعی از بهره 

برداران انجام نمی شود
طی چند گزارش، مهر درباره عدم استقبال کشاورزان از کشت کلزا 
در گفت وگو با کارشناسان مطالبی را منتشر کرد. کارشناسان درباره 
عدم استقبال بهره برداران به دلسردی آنها اشاره و عنوان کردند تأمین 
اعتبارات لازم برای خرید تضمینی محصولات ضروری است. به عنوان 
مثال امســال با وجود تحویل دانه کلزا مطالبات به طور کامل تسویه 

نشده و بالغ بر ۱,۰۰۰ میلیارد تومان باقی مانده است

موضوع دیگر در عدم اســتقبال کشــاورزان برای کشــت کلزا 
به میزان برداشــت محصولات اشاره شــد. به عنوان مثال به طور 
متوســط در هر هکتار کشــت گندم ۴ تا ۵ تن محصول برداشت 
می شــود که این عدد در برداشــت کلزا کمتر اســت. عامل دیگر 
شــرایط آب و هوایی کشور بوده که کشــت آن را محدود می کند. 
عامل چهارم به زیرســاخت های مکانیزاسیون حوزه کشاورزی بر 
می گردد. فراهم نبودن تجهیزات و ادوات مورد نیاز برداشــت کلزا 

چالش دیگر پیش روی کشاورزان است
کاشت و تأمین بذرهای مورد نیاز از دیگر پیش نیازهای حرکت به 

سمت تولید کلزا در کشور به شمار می رود
ســالانه ۳ میلیون تن دانه روغنی وارد کشــور می شــود و قیمت 
هر کیلو دانه روغنی نســبت به برخی محصولات بالاتر بوده به عنوان 
مثال خرید تضمیــنی هر کیلو گندم ۱۵ هزار تومــان بوده و این عدد 
برای خرید تضمینی کلزا ۳۰ هزار تومان است. این تفاوت قیمت چرا 

کشاورزان را به سوی کشت کلزا سوق نمی دهد؟
یکی از بهره برداران نوشته، گفته شد برای کشت دیم وزارت جهاد 
کشاورزی بذر یارانه ای می دهد که این طور نیست. هنگامی که موضوع 

را از بخش خدمات پیگیری می کنیم پاسخ سر بالا داده می شود

دولت بدقولی نکند؛ بدون پشتوانه نمی توان کلزا کشت کرد

اقتصاد دریا باید به جدیت بررسی شود
رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: در لایحه 
برنامه هفتم توســعه،احکام خوبی از ســوی دولت و 
وزارت راه برای ســازمان بنادر و دریانوردی،گنجانده 
شده و جایگاه سازمان بنادر و دریانوردی ارتقا خواهد 

یافت
اً بیش از  توســعه دریا محور و اقتصاد دریا که اخیرا
پیش مورد توجه قرار گرفته کــه تعریف اقتصاد دریا 
محور در ادبیات جهانی عمومااً با عنــوان اقتصاد آبی 
یا Blue Economy از آن یاد می شود به معنای 
استفاده پایدار از ظرفیت منابع و گستره های آبی اعم 
از اقیانوس هــا، دریاها، دریاچه ها و جزایر برای رشــد 
اقتصادی، بهبود وضعیت معیشــت و ایجاد اشتغال 
و درنهایت افزایــش تولید ناخالــص داخلی تعریف 
می گردد. مناطق ساحلی بســتر فعالیت های عظیم 
اقتصادی و اجتماعی بــه شــمار می رود، به گونه ای 
که حدود دو ســوم جمعیت جهــان در محدوده ۶۰ 
کیلومتری حاشیــه دریاها اســتقرار یافته اند و بیش 
از ۸۰ درصد از شــهرهای بزرگ جهان کــه امروزه به 
عنوان قطب های تجاری شناخته می شوند، در مناطق 

ساحلی قرار دارند
در ایران بیش از ۵ هزار و ۸۰۰ کیلومتر ســواحل 
اصلی، جزیره ای و رودخانه ای داریم، اما ســهم بسیار 
پایینی در GDP ایــران از حوزه کســب وکارهای 
دریایی اســت؛ به همین دلیل به تــازگی به اهمیت 

اقتصاد دریا محور تاکید شده است
تاکید رهبر معظم انقلاب به توســعه دریا 

محور در برنامه هفتم توسعه
شهریور ماه سال گذشــته )۱۴۰۲( سیاست های 

کلی برنامه هفتم از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شد 
که در بند ۱۱ آن به تحقق سیاست های کلی آمایش 
سرزمین با توجه به مزیت های بالفعل و بالقوه و اجرایی 
ساختن موارد برجسته آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، 
بنادر و آب های مرزی تاکید شد. با توجه به دغدغه های 
رهبر معظم انقلاب در موضوع توســعه شــهرهای 
ساحلی که جز سیاســت های نظام است، طرح های 
مطالعاتی که برای مناطق شــرق استان تعریف شده 
در توســعه فرهنگ عمومی مناطق ساحل نشین نیز 

اثرگذار خواهد بود
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سوابق دریانوردی 
ایرانیان در گذشــته که باعث انتقال فرهنگ و تمدن 
اسلامی و ایرانی بــه مناطق دیگر دنیا شــد، گفتند: 
با وجود این ســابقه و ســواحل طــولانی دریایی در 

شمال و به خصوص جنوب ایران، فرهنگ استفاده از 
فرصت های دریا در کشور مورد غفلت واقع شده و باید 

به فرهنگ عمومیِ مردم تبدیل شود
ادامه تأکیدات رهبری سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهوری کشــورمان ششــم آذرماه بخشنامه خط 
مشی ها و چارچوب کلان برنامه هفتم توسعه را ابلاغ 
کرد که در موضوعات کلیدی آن، به رشــد اقتصادی 
عدالت محور با رویکرد ارتقای بهــره وری با تأکید بر 
اقتصاد دریا محور اشاره شده، چرا که موضوعاتی مانند 
انرژی و ترانزیت یا اقتصاد دریا محور که موتور محرکه و 

کانون رشد اقتصادی و افزایش تولید هستند
از سوی دیگر استفاده از ســواحل دریا و امواج آن 
به عنوان منبع تولیــد برق یا ورزش هــای تفریحی، 
فعالیت های گردشــگری در ســاحل یا اعماق دریا و 

آب درمانی از مهمترین منابع اشــتغالزایی محسوب 
می شوند، بطوری که به ازای ایجاد یک شغل در بخش 

اقتصاد دریایی، چهار شغل جانبی ایجاد می شود
همچنین مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی 
اخیر با تاکید بر توســعه اقتصاد دریــا، گفت: اقتصاد 
دریا محور اگر در اولویت اول نباشــد، در اولویت دوم و 
سوم هنگام مذاکرات ما با سایر کشورها و کشورهای 
همسایه است و مقامات مسئول از ما درباره این صنعت، 
افق هایی که ترسیم کردیم برای این صنعت، از ما سوال 
می پرســند و حتی از ما جلوتر خودشــان پیشنهاد 
می دهند و اعلام تمایل می کنند و اینها همه نشــان 
می دهد کــه اقتصاد دریا دارای اهمیــت زیادی برای 

کشورمان ایران است
همراهی مجلس با برنامه ها و اهداف سازمان 

بنادر
رضایی کوچی رئیــس کمیسیون عمران مجلس 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکید بر اینکه در تمامی 
کشورهای دنیا، شهرهای بزرگ با اقتصاد قوی در کنار 
نوار ساحلی قرار دارند گفت: تا به امروز نتوانسته ایم به 
خوبی از اقتصاد دریا در کشور استفاده کنیم و متأسفانه 
نه تنها نتوانســته ایم به خوبی از اقتصاد دریایی کشور 
اســتفاده کنیم بلکه محروم ترین طبقه جامعه نیز در 

نوار ساحلی سکونت دارند
رضایی کوچی با تأکید بر اینکه باید فهم درســتی 
از اقتصاد دریا محور در کشــور ایجاد و شناخت خوبی 
نسبت به این مفهوم ایجاد شود، اظهار کرد: بنادر ایران 
از نظر فیزیکی شرایط خوبی دارند اما به بهترین شکل 

از نقش تجاری آن ها، استفاده نشده است

نیاز روزافزون به مســکن و امنیت پایدار غذایی 
موضوعی نیست که بخواهیم با مقابل یکدیگر قرار 
دادن آنها یکی را نادیده بگیریم چراکه همان قدر که 
جامعه به مسکن نیاز دارد به مواد غذایی نیز نیازمند 

است
نیاز به توســعه افقی شــهرها به جهت تأمین 
زمین مورد نیاز ســاختمان ســازی همواره یکی 
از چالش هایی اســت که در راســتای پاسخ گویی 
مناسب و متناســب دولت ها به تقاضای مسکن و 
همچنین کنترل قیمت مسکن مطرح است. اما این 
فرآیند طبیعی و بدیهی جوامع شهری و روستایی 
وقتی به یک چالش بزرگ تر تبدیل می شود که در 
نحوه تدوین سیاســت گذاری های آن تنها به یک 
بعد از نیاز کشــور توجه شــده و به نوعی با توسعه 
یک جانبه، سایر جوانب و حواشی آن نادیده گرفته 

شود
هرچند توسعه افقی شــهرها و روستاها امری 
اجتناب ناپذیــر اســت ولی به دلیل قرار داشــتن 
بافت شهری و روستایی کشــور در اطراف اراضی 
مرغوب کشاورزی، اجرای این گونه برنامه ها دچار 
حســاسیت و چالش های بسیاری شــده چرا که 
توجه به امنیت غذایی و حفــظ و صیانت از اراضی 
کشاورزی نیز اصلی واجب، حیاتی و دارای اهمیت 

است
آنچه تاکنون در حوزه توســعه افقی شهرهای 
کشــور اتفاق افتــاده حکایت از تخریــب و تغییر 
کاربری دائمی اراضی کشــاورزی دارد تا جایی که 
مرتضی هادی جابری مقــدم، عضو هیأت علمی و 
مدرس دانشکده شهرسازی دانشگاه تهران در این 
خصوص می گوید، بر اســاس تصاویــر ماهواره ای 
که در سال ۱۳۸۴ از مساحت شهرها و روستاهای 
کشور ثبت و ضبط شده اســت مساحت شهرها و 
آبادی های کشور ۸۴۱ هزار هکتار بود که این عدد 
در ســال ۱۴۰۰ به یک میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار 
رسیده اســت و این به معنای توسعه ۸۰ درصدی 
مساحت شهرها و روستاها به واسطه تغییر کاربری 

اراضی کشاورزی و منابع طبیعی است
سیاست های کنونی و تغییر کاربری 330 

هزار هکتار اراضی کشاورزی
حجــت ورمزیاری، اســتاد دانشــگاه تهران و 
کارشناس حوزه کشاورزی در این خصوص به مهر 
گفته بود، در قالب طرح هفتم توسعه و تحت عنوان 
جهش ملی ســاخت مســکن طرحی در مجلس 
شورای اسلامی در دست بررسی و تصویب است تا 
طی ۵ ســال ۲ دهم درصد به توسعه افقی شهرها و 
روستاهای کشور افزوده شود که این مهم نشان از 
تغییر کاربری و تخریــب ۳۳۰ هزار هکتار از اراضی 

کشاورزی و منابع طبیعی دارد
وی با اشــاره به اصل ۵۰ قانون اســاسی عنوان 
کرد کــه با نــگاهی به وضعیــت کنــونی اراضی 
کشــاورزی و نحوه بهره برداری از آن و در شرایطی 
که اراضی کشــاورزی در ایران دائمااً در حال خرد 
شدن هســتند تصویب و اجرای چنین طرح هایی 
تهدید جدی برای امنیت غذایی کشــور محسوب 
می شــود. در اصل ۵۰ قانون اساسی آمده است که 
باید با اتکا به تولید محصولات داخلی زمینه تحقق 

امنیت غذایی به وجود آیــد. بنابراین اجرای چنین 
طرح هــایی خلاف سیاســت های کلان و قوانین 
موجود اســت. اگر بخواهیم استقلال و خودکفایی 
کشور در آینده را تضمین کنیم از هم اکنون باید با 
ایجاد فضایی به دنبال تأمیــن امنیت پایدار غذایی 
بوده و زمینه حفظ و حراست از اراضی کشاورزی را 
ایجاد کنیم. شرایط کنونی جهان به سمت و سویی 
می رود که هر کشوری که توانایی و قدرت بیشتری 
در حفظ امنیت غذایی خود داشــته باشد از قدرت 
بیشتری نیز برخوردار اســت. در چنین شرایطی، 
اجرای برنامه هایی که با تأمین امنیت پایدار غذایی 

در تقابل و تضاد بوده و هیچ توجیهی ندارد
وی سیاســت های کنونی در حوزه توسعه افقی 
شهرها را تهدیدی برای امنیت غذایی کشور دانسته 
و عنوان کرد، مفاد قانون هفتم توسعه باید به سمت 
نگاه ویژه به امنیت پایدار غذایی تغییر جهت دهد، 
امنیت غذایی کشور به واســطه حفظ و صیانت از 
اراضی کشــاورزی محقق می شــود؛ این در حالی 
اســت که قوانین جهش تولید مســکن به دولت 
اجازه می دهد تا در راستای توســعه افقی شهرها 
و روستاها، اراضی کشــاورزی درجه ۳ و ۴ را مورد 
تخریب و تغییر کاربری قرار دهد؛ تا جایی که حتی 
اراضی کشــاورزی درجه یک نیز از این تهدید دور 
نمانده اند. با این حال قابل توجه است که بدانیم ۸۰ 
درصد اراضی کشاورزی در ایران درجه ۳ و ۴ بوده که 
اتفاقااً نقش بسیار مهمی در تأمین امنیت غذایی ایفا 

می کنند
ورمزیاری ادامه می دهــد، در تبصره دوم قانون 
جهش تولید مسکن اراضی درجه ۱ و ۲ را از الحاق 
به بافت شهرها و روســتاها ممنوع کرده است ولی 
همین ممنوعیت هم صرفااً برای اراضی در دســت 
دولت است و اراضی کشــاورزی درجه یک که در 
دست اشخاص حقیقی قرار دارند را شامل نمی شود 

و این اراضی نیز در معرض تهدید نابودی قرار دارند
معضل پدیده الحاقات ستاره دار در توسعه 

افقی شهرها و روستاها
در همین راســتا سید طه حسین مدنی، رئیس 
اندیشکده حکمرانی هوشمند اظهار کرد: بر اساس 
ماده یک از قانون جهش تولید مسکن، طرح نهضت 
ملی مســکن و برنامه هفتم توســعه مقرر شده تا 
ســالانه حداقل یک میلیون واحد مسکن ساخته 
شــود که این برنامه به افزایش ۲۰ درصدی شهرها 

و روستاهای کشور می انجامد
وی ادامه داد: قطعااً برای تأمین زیربنای مناسب 
به جهت ایجاد واحد مورد نیاز کشور، توسعه افقی 
شهرها سناریوی بهتری به نسبت توسعه عمودی و 
بلندمرتبه سازی خواهد بود. در توسعه افقی شهرها 
و روستاها تأمین زمین و مناسبات آن نقش و جایگاه 
بسیار حســاسی دارد چرا که توسعه افقی شهرها 
و روســتاها در مواجه با الحــاق اراضی ملی، منابع 
طبیعی و اراضی کشــاورزی حاشیه بافت به بافت 

شهری و روستایی است
مدنی افــزود: بحث الحاق قبل از مســاله طرح 
نهضت ملی مســکن هم مطرح بــوده و در دوگانه 
طرح های هادی از یک سو و از سوی دیگر الحاقات 
جدید یا همان ســتاره دارها صورت می پذیرفت. 

مســاله الحاقات به بافت روســتا خود از گذشته با 
چالش هایی همچون عدم وجود آئین نامه اجرایی 
از ســوی مســؤول اصلی آنکه همان بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی است مواجه بوده است و این مساله 
در طرح نهضت ملی مســکن تشــدید شده است. 
متأسفانه پیش از این با سکوت قانون در این رابطه 
شاهد بی انضباطی محســوسی در بحث الحاقات، 
مخصوصااً بــه بافت روســتا و تلف شــدن اراضی 
کشــاورزی مرغوب بوده ایم. حال به جای آن که از 
دولت و مجلس برای تدقیق در امر الحاقات ســابق 
مطالبه گری شــود؛ باید از آنها بخواهیم تلف شدن 
اراضی کشــاورزی را قانونی نکنند. این موضوع در 
شرایط امنیت غذایی فعلی کشــور و افق ۱۰ ساله 
پیش رو یک اتفاق شــوم خواهد بود. در صورتی که 
دولت و مجلس از این بی دقتی فعلی منصرف نشده 
و آن را به نفع حفظ کاربری اراضی کشاورزی از هر 
درجه ای تغییر ندهند؛ هیچ بعید نیست در ۱۰ سال 
آینده برای تأمین گندم و اولویت های غذایی زندگی 
مردم دچار نگرانی و محدودیت های جدی باشیم. 
در تدوین برنامه های توسعه محور باید به تمام ابعاد 
و نیازهای کشور توجه داشت و پرداخت یک وجهی 
به موضوعات نمی توان توسعه همه جانبه ای را برای 

کشور به دنبال داشته باشد
رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند خاطرنشان 
کرد: آنچه در توسعه افقی شــهرها در نظر گرفته 
نمی شود این اصل مهم اســت که یکجانشینی به 
واسطه اراضی مرغوب کشاورزی و دسترسی آسان 
به منابع آبی به وجود آمــد و این مهم دلیل بزرگ و 
بزرگ تر شدن اکثر روستاها و شهرها است. بنابراین 
به قطع یقین اراضی کشــاورزی شهرهای بزرگ از 
کیفیت مناسبی جهت کشــاورزی برخوردار بوده 
که سبب رغبت مردم برای زندگی در آن مکان بوده 

است
مدنی در ادامه قوانین موجود در خصوص الحاق 
اراضی کشاورزی به بافت شهرها و روستاها را مخرب 
و فسادانگیز دانسته و تصریح کرد: بیشترین تخلف 
در حوزه الحاق اراضی به بافت شــهری و روستایی 
از سوی شــهرداری ها و دهیاری ها انجام می شود 
و مجلس شــورای اسلامی باید در این حوزه ورود 
کرده و ایــن قوانین را مورد بازنگری قــرار دهد. در 
حال حاضر اختیارات بسیاری به مسؤولان محلی 

در خصوص الحاقات اراضی داده شــده که منجر به 
پدیده »الحاقات ستاره دار« و زد و بند در خصوص 
چگونگی جای نمایی و الحاق اراضی به بافت شهری 

و روستایی شده است
وی افزود: مطابق بررسی های میدانی و مطالعات 
انجام شده مشخص است که متأسفانه در این رابطه 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز عملکرد پیشگیرانه 
خوبی نداشته است. مطابق تبصره ۳ از ماده ۳ قانون 
تعاریف محدوده و حریم شهر و روستا و همچنین 
ماده ۷ از اســاس نامه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
و در برخی قوانین دیگر اختیــارات ویژه ای در این 
رابطه به بنیاد واگذار شده که با خروجی قابل رؤیت 

و اتفاقات رخ داده فعلی، تناسبی ندارد
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند ادامه 
داد: الحاقات ســتاره دار به آن دسته از اراضی گفته 
می شود که در نقشه هادی شهرها و روستاها نیامده 
است و به صورت جداگانه توسط مسؤولان محلی 
پیشنهاد و اضافه می شود. هرچند ممکن است تمام 
الحاقات ستاره دار تخلف نباشد ولی آمار و مشاهدات 
نشان داده که بیشترین تخلفات در حوزه الحاقات 
اراضی از طریق الحاقات ستاره دار رخ می دهد. این 
در حالی است که وضعیت موجود اراضی کشاورزی 
و نیاز به توســعه پایــدار غذایی کشــور هیچ گونه 
دست درازی را برنمی تابد و تاب و توان نابودی بیش 

از این را ندارد
وی تصریح کرد: آنچه مسلم اســت اگر بین دو 
سیاست کلان، تقابل و تضادی ایجاد شود هیچ گاه 
نمی توان کشور را به سمت اســتقلال همه جانبه 
ســوق داد. نیاز روز افزون به مسکن و امنیت پایدار 
غذایی موضوعی نیســت که بخواهیــم با مقابل 
یکدیگر قرار دادن آنها یکی را نادیده بگیریم چرا که 
همان قدر که جامعه به خانه و مسکن نیاز دارد به مواد 
غذایی و خودکفایی در این زمینه هم نیازمند است. 
بنابراین حداقل انتظار از مجلس شورای اسلامی و 
برنامه هفتم توســعه ایجاد زمینه ای برای توسعه 
همه جانبه کشور اســت نه پرداخت یک جانبه به 
یک بعد از نیاز کشور، اگر قرار است توسعه پایداری 
محقق نشود شاید بهتر باشد وضعیت موجود حفظ 
شود چرا که بازگشت از یک برنامه بد و مضر هزینه 
بسیار بالاتری از اجرای دیرتر برنامه ها و طرح های 

مفید دارد

انفعال بنیاد مسکن به نابودی زمین های کشاورزی دامن می زند
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نگاه

برنامه جهادی احیای 
سرزمین آغاز شد

رئیس ســازمان منابع طبیــعی گفت: 
تدوین برنامه جهادی احیای ســرزمین در 
جنگل، آبخیزداری، مرتع، بیابان و حفاظت 
از عرصه های منابع طبیعی شهریور ۱۴۰۲ 

آماده شد
چهل و هشتمین جلسه کاشت مردمی 
یک میلیارد درخت در سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور برگزار شد. عباسعلی 
نوبخت، رئیس ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری کشــور گفت: بر اســاس تفاهم 
و توافق انجام شــده در ســال نخست طرح 
کاشت مردمی یک میلیارد درخت باید ۲۵۰ 
میلیون اصله نهال در نهالستان های دولتی و 
خصوصی تولید شود؛ البته تمام نهال ها برای 
سال نخست آماده نمی شود و برخی نهال ها 
بر اساس پرورش آنها در سال دوم و بعضی در 
سال سوم آماده می شود که تعداد آنها از کل 

نهال ها زیاد نیست
وی افزود: استان های زیادی نهال کاری 
خود را با مدیران و اقشــار مختلف مردم آغاز 
کرده اند که نمونه شــاخص آنها استان های 

کردستان، بوشهر و همدان است
رئیــس ســازمان منابــع طبیــعی و 
آبخیزداری کشــور با بیان اینکه ۴۴ ســفر 
استانی داشته است، تصریح کرد: سفرهای 
بعدی بــه اســتان های لرســتان، همدان، 

خوزستان و بوشهر خواهد بود
وی گفت: مرحله تولیــد ۲۰ درصد کار 
است ۱۰ درصد مربوط به کاشت و ۷۰ درصد 
فعالیت مربوط به داشــت و نگهداری از این 
نهال ها و درختان است. در بخش تجهیزات 
مثل ابزار آبیاری کمبودهایی وجود دارد. طی 
مذاکراتی که با مدیر ستاد بحران کشور انجام 
شد با وزیر کشور مکاتباتی داشته باشیم تا در 
قالب طرح بحران کشــور اعتباراتی از سوی 

وزارتخانه تخصیص داده شود
رئیــس ســازمان منابــع طبیــعی و 
آبخیــزداری کشــور در ادامــه از آمــاده 
ســازی برنامه جهادی برای احیا سرزمین 
عرصه های طبیعی خبــر داد و گفت: برنامه 
جهــادی احیــای ســرزمین در جنــگل، 
آبخیــزداری، مرتــع، بیابــان و حفاظت از 
عرصه های منابع طبیعی در شهریور ۱۴۰۲ 
آماده شــد. در راســتای تثبیت و یکپارچه 
سازی زمین، برش های استانی مشخص و در 
کتابچه آماده شده و جدول اعتبار مورد نیاز 

در قالب ۵ ساله محاسبه شده است
وی افزود: احــداث پایگاه مدیریت آتش، 
تکمیل آنها به تفکیک استانی آمده یا اینکه 
کجا دکل دیدبانی با دوربین نیاز است تمام 
جزئیات در طــرح ۵ ســاله برنامه جهادی 

احیای سرزمین آمده است
نوبخت به مطالعات آبخیزداری اشاره کرد 
و گفت: در همین برنامه بــرای ۹۰ میلیون 
هکتار آبخیزداری در قالب برنامه ۱۰ ســاله 
فعالیت ها در حال انجام است.نوبخت با اشاره 
به تشکیل کارگروه ویژه زمین و زمین خواری 
در سازمان منابع طبیعی ادامه داد: خلأ یگان 
پویا ستادی موضوع دیگری بود که پیگیری 
و انجام شــد. بنابراین تمام مدیران استانی 
باید لیســت پرونده هایی که خلع ید می شد 
اما نشــده را تا آخر هفته برای یگان حفاظت 
سازمان ارسال کنند. تعارفی با هیچ سازمان 
و فرد خــاصی نداریم چون مــا حافظ انفال 
هستیم.نوبخت در ادامه با اشــاره به برنامه 
هفتم توسعه عنوان کرد: بر اساس توانمندی 
سازمان به لحاظ نیروی انسانی می توانیم ۴۰ 
میلیون هکتار آبخیزداری را در طول برنامه 
برای کشور به سرانجام برسانیم اما این عدد 
در برنامه هفتم توســعه ۲۰ میلیون هکتار 
دیده شــده که امیدواریم در طول برنامه به 
عدد ۴۰ میلیون هکتار دست پیدا کنیم.وی 
افزود: سازمان منابع طبیعی در بخش مراتع 
نیز آمادگی دارد برنامه احیا و غنی ســازی 
۵۰ میلیون هکتار از اراضی را انجام دهد. در 
بخش بیابان این عدد ۳ میلیون هکتار در نظر 
گرفته شده است.این مقام دولتی با بیان اینکه 
طرح مردمی کاشــت یک میلیــارد درخت 
آغاز شده اســت، گفت: تاریخ کاشت به طور 
رسمی ۱۶ آذر و روز دانشــجو خواهد بود و 
طرحی است که اتحاد اقوام و اقشار مختلف 
جامعــه را در پی خواهد داشــت.وی افزود: 
انتظار است تولید، کاشت و نگهداشت نهال ها 
بین استان ها رقابت ایجاد کند و در این حوزه 
آمار درست اعلام شود؛ زیرا ممکن است در 
طول برنامه برخی نهال ها دچار مشکل شده 
و به هر دلیلی خشک شده و از بین بروند باید با 
اعلام آمار دقیق نهال های دیگر جایگزین آنها 
شوند. به این ترتیب ممکن است در سال های 
دوم، سوم و چهارم تعداد درخت های در نظر 
گرفته شده برای کاشت بیش از ۲۵۰ میلیون 

اصله نهال باشد

برداشت از میدان نفتی سپهر 
و جفیر آغاز شد

با انجــام حفــاری ۱۰ حلقــه چاه 
تولیــدی در میــدان ســپهر و جفیر 
عملیات برداشــت نفــت از این میدان 

مشترک آغاز شد
عمیق ترین چاه نفتی ایران با عمق ۴ 
هزار و ۶۰۰ متر در میدان نفتی سپهر و 
جفیر حفاری شد و عملااً برداشت نفت 
از این میدان آغاز شده است. از مجموع 
۱۲ حلقــه چــاه تولیدی در فــاز اول، 
تاکنون حفــاری ۱۰ حلقه چاه تکمیل 
شده و حفاری ۲ حلقه چاه دیگر نیز در 
حال انجام اســت. همچنین شیرهای 
ســرچاهی مورد اســتفاده در این ۱۲ 
حلقه چاه ساخت داخل است، که منجر 
به کاهش ۳۰ درصدی قیمت تمام شده 

برای این میدان نفتی شد
با وجود آنکه در یک ماه اخیر، میزان 
تولید روزانه نفت از چاه هــای در مدار 
بهره بــرداری این میدان بــه ۲۴ هزار 
بشــکه در روز نیز رسیده، اما متوســط 
تولید روزانه نفت ســپهر و جفیر حدود 
۲۱ هزار بشــکه در روز اســت. اما این 
آمادگی وجود دارد تــا تولید نفت از این 
میدان به ۵۰ هزار بشکه در روز افزایش 

پیدا می کند
محمدرضا افشاریان مدیر زیر سطح 
شرکت توسعه دهنده این میدان نفتی 
در حاشیــه بازدید خبرنــگاران از این 
میدان با اشــاره به کاهش ۶۰ درصدی 
زمــان حفــاری در میدان هــای نفتی 
ســپهر و جفیر گفت: زمان حفاری در 
این میدان ها که در لایه فهلیان مخزن 
خامی قــرار دارد، از ۳۳۳ روز به ۹۰ روز 

کاهش داشته است
وی با اشــاره به اینکه آخرین حلقه 
چــاه از ۱۲ حلقه چاه میدان ســپهر و 
جفیر در مرحله نخست در حال حفاری 
و تکمیل است، افزود: این چاه ها در لایه 
فهلیان مخــزن خامی حفاری شــده 
اســت. حفاری چاه ها در مخزن فهلیان 
که جزو مخازن خامی است را به میزان 
۶۰ درصد کاهش دادیم تا آنجا که زمان 
حفاری از ۳۳۳ روز بــه ۹۰ روز کاهش 

یافته است
به گفته افشــاریان چاه هایی که در 
عمق لایه فهلیان مخزن خامی حفاری 
می شــود ۴۶۰۰ تــا ۴۶۵۰ متر عمق 

دارند
وی ادامه داد: ۶۰ هــزار متر حفاری 
در میدان های ســپهر و جفیــر انجام 
شده است و توانستیم حفاری همزمان 
لایه های کم فشــار و پرفشــار را انجام 

دهیم
مدیر زیر سطح شــرکت اکتشاف و 
تولید پاســارگاد اضافه کرد: با نظارت 
دقیق و کنترل نرخ حفاری، لایه پرفشار 
بالایی در کنار لایه های کم فشار زیرین 
را حفاری کنیم و بــا تغییر در ترکیبات 
سیال حفاری و کاهش ســهم کلسیم 
برومات از آن ۳۰ تــا ۴۰ درصد از هزینه 

حفاری را کاهش دهیم
وی خاطر نشــان کرد: اســتفاده از 
 PSI وســایل تکمیل داخلی ۱۰ هزار
در این چاه ها اســتفاده شــده است و 
ســاخت داخــل در این زمینــه برای 

نخستین بار انجام می شود
افشاریان با اشــاره به اینکه در ایران 
استاندار ای پی آی نداریم، تصریح کرد: 
بر اساس اســتانداردهای اینترنشنال 

وسایل ترکیبی را می سازیم
وی گفت: کل ۱۲ چاه حفاری شــده 
در میدان های ســپهر و جفیر پرفشــار 
هســتند و با وجود حرارت بالا، فشار در 

این چاه ها تا ۱۰ هزار پی اس آی است
به گفته افشــاریان همه مســائلت 
محیط زیستی مانند گودال آتش، امحا 

گل حفاری و …رعایت شده است
طبق قــراردادی که در اســفندماه 
سال ۱۳۹۶ بین شرکت ملی نفت ایران 
و شــرکت گســترش انرژی پاسارگاد 
به امضــا رسیده، میــزان تولید نفت در 
فاز اول این پروژه باید به ۳۶ هزار بشکه 
در روز و در پایان فــاز دوم به ۱۱۰ هزار 
بشکه در روز برسد و هدف گذاری شده 
تا در مدت ۲۰ ســال، با سرمایه گذاری 
بیش از ۲.۸ میلیارد دلاری، در مجموع 
۵۴۰ میلیون بشــکه نفت از این میدان 

برداشت شود

خبر

بررسی آمار مربــوط به واردات و صادرات فولاد در ۷ ماهه امســال 
حکایت از آن دارد که هم واردات و هم صادرات با افزایش مواجه شــده 

است
بررسی آخرین آمار مربوط به صنعت فولادســازی نشان می دهد 
که در بخش صادرات طی ۷ ماهه امســال یک میلیون و ۵۸۲ هزار تن 
مقاطع طویل فولادی به ارزش ۸۱۸ میلیون دلار صادر شده که نسبت 
به مدت مشابه پارسال از نظر وزنی ۰.۱ افزایش یافته اما از نظر ارزشی 

۱۰.۱ درصد کاهش را تجربه کرده است
در این مدت ۲۷۱ هزار تن مقاطع تخت فــولادی به به ارزش ۱۷۷ 

میلیون دلار صادر شده که نشــان از افزایش ۳۴.۸ درصدی حجمی 
صادرات این مقاطع فولادی و رشد ۸.۶ درصدی به لحاظ ارزشی دارد

به این ترتیب در ۷ ماهه امســال یــک میلیــون و ۸۵۳ هزار تن 
محصولات فولادی به ارزش ۹۹۵ میلیون دلار صادر شــده که نسبت 
به هفت ماهه پارســال، از نظر وزنی ۴ درصد افزایــش و از نظر ارزشی 
۷ درصدی کاهش یافته اســت.در این بازه زمانی چهار میلیون و ۲۳۰ 
هزار تن شــمش فولاد به ارزش صادراتی بالغ بر دو میلیارد دلار صادر 
شده که بیشترین حجم صادراتی فولادی هاست. این حجم صادرات 
شــمش فولاد ۱۴.۹ درصد بیش از میزان صادرات آن در مدت مشابه 

سال گذشته است.صادرات آهن اســفنجی، افزایش ۱۶۵.۴ درصدی 
را به خود اختصاص داده است؛ در حالی که در هفت ماهه نخست سال 
گذشته حدود ۳۷۹ هزار آهن اسفنجی صادر شــده بود، این عدد در 
مجموع هفت ماهه ۱۴۰۲ به بالغ بر یک میلیون و ۶۰۰۰ تن به ارزش 
صادراتی ۲۵۴ میلیون دلار رسیده است.صادرات گندله سنگ آهن در 
مجموع هفت ماهه امســال پنج میلیون و ۴۶۹ هزار تن به ارزش ۵۴۴ 
میلیون دلار ثبت شده است که نســبت به دو میلیون و ۴۲۷ هزار تن 
صادراتی به ارزش ۳۱۷ میلیون دلار به لحــاظ وزنی ۱۲۵ درصد و به 

لحاظ ارزش صادراتی ۷۲ درصد افزایش داشته است

کارنامه فولاد در ۷ ماهه ۱۴۰۲/ صادرات بر مدار رشد

۵.۲ میلیون هکتار از اراضی دیم تحت پوشش جهش تولید
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی گفت: در طرح جهش 
تولید در دیمزارها که با کمک ستاد اجرای فرمان امام دنبال می شود، 
قرار اســت بیش از ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار هکتــار از اراضی دیم تحت 

پوشش قرار گیرد
 ۲۰ شهریور امسال در جلسه طرح ملی جهش تولید در دیمزارهای 
کشــور که با حضور محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی برگزار 
شد، تفاهم نامه سه جانبه ای بین معاونت زراعت وزارت جهاد کشاورزی، 
ســازمان نظام مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی کشور و شرکت 
گسترش توســعه گری پردیس به نمایندگی از ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره(، جهت معرفی کارشناسان بخش کشاورزی به عنوان 
مشــاور و ناظر در »طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور« به امضا 

رسید
هدف از انعقــاد این تفاهم نامه، آموزش کشــاورزان در راســتای 
ارتقای بهــره وری و جهش تولیــد در دیمزارها، افزایــش کیفیت و 
درآمد تولیدکنندگان بخش کشــاورزی و کمک به توســعه فرهنگ 
خوداشــتغالی حرفــه ای با رویکرد اشــتغال دانش محــور به کمک 

کارشناسان و متخصصان بخش کشاورزی است
در این طرح قرار است تعداد ۲ هزار نفر از کارشناسان عضو سازمان 
نظام مهندسی کشاورزی در ۲۴ استان کشور جهت هوشمندسازی، 
گسترش فناوری و انتقال دانش و تکنولوژی های نوین تولید در بخش 
کشاورزی در راستای ارتقا و افزایش بهره وری تولید به عنوان مشاور و 
ناظر در کنار کشاورزان و بهره برداران در سال زراعی ۱۴۰۳ -۱۴۰۲ به 

خدمت گرفته شوند
طرح جهش تولید در دیمزارهــا با ۶۷۰ هزار هکتار آغاز شــد. در 

حوزه تأمین ادوات کشاورزی و استفاده از ماشین آلات استاندارد سال 
نخست ۲۳۰ میلیارد تومان تأمین مالی شد. این عدد سال دوم به ۵۰۰ 
میلیارد تومان رسید. در ســال زراعی ۱۴۰۱…۱۴۰۲ نیز اعتبارات به 

۱,۰۰۰ میلیارد تومان رسیده است
به گفته کارشناســان به طور میانگین در طرح جهش در هر هکتار 
از اراضی مثلااً گندم، ۱۳۴۷ کیلو گرم محصول برداشــت و رشــد ۴۰ 
درصدی ثبت شده اســت. جو با برداشــت ۱۰۲۱ کیلو گرم رشد ۳۹ 
درصدی داشته یا در کاشت نخود در هر هکتار ۶۵۰ کیلو گرم برداشت 

به ثبت رسیده است
آذربایجان شرقی در بین ۲۱ استان مقام نخست را در جهش تولید 
در دیمزارها به دســت آورده و فارس، لرستان و کردستان در رتبه های 

بعدی قرار دارند
علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
برنامه امســال طرح جهش تولید در دیمزارها بــه مهر گفت: در طرح 
جهش تولید در دیمزارها که با کمک ســتاد اجرای فرمان امام دنبال 
می شود، قرار است بیش از ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار از اراضی دیم را 

تحت پوشش قرار دهیم
وی افزود: تحت این طرح قرار اســت بیش از ۱,۰۰۰ میلیارد تومان 
تســهیلات با بهره ۴ درصد با کمک ســتاد اجرایی فرمان امام و بانک 
ملی در اختیار کشاورزان برای خرید ادوات کشاورزی مخصوص دیم 
اختصاص یابد. همچنین در این راســتا پرداخت بیش از ۵۰۰ میلیارد 
تومان کمک بلاعوض از سوی ستاد اجرای فرمان امام به ستاد جهش 

تولید دیمزارها انجام می شود
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی ادامه داد: بذر مناسب 

برای محصولاتی مانند گندم، جو، دانه های روغنی، گیاهان علوفه ای و 
گیاهان دارویی به کشاورزان اختصاص پیدا می کند. همچنین در کنار 
آن بیشتر از ۲ هزار مهندس کشاورزی از طریق سازمان نظام مهندسی 

با این طرح همکاری می کنند
وی اضافه کرد: در کنار این کارشناســان، مروجان و کارشناســان 
وزارت جهاد کشــاورزی هم با کشــاورزان همکاری دارند که آخرین 
دســتاوردهای تحقیقاتی در اراضی دیم چه در جهان و چه در ایران در 
اختیار کشاورزان قرار گیرد. هدف بهبود عملکرد در واحد سطح است 
که هزینه ها را در تولید محصولات کشــاورزی کاهش داده و و درآمد 

کشاورزان را افزایش می دهد
برخی کشاورزان نسبت به عملکرد و کیفیت تجهیزات کشاورزی گلایه 
دارند زیرا باعث خرد و ضایع شدن محصولات کشــاورزی هنگام برداشت 
می شــود. معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در این خصوص گفت: 
با توجه به اینکه خیلی از این ادوات سال های نخست تولید خود را می گذراند 
هر نواقصی که داشته باشد سازندگان موظف هســتند که به سرعت آنها را 

اصلاح و مشکل را کنند
مهاجر درباره پیگیری وزارت جهاد کشــاورزی برای بهبود ماشین آلات 
بخش کشاورزی گفت: ستاد، نظارت ویژه بر عملکرد تراکتورها و سایر ادوات 
کشاورزی مانند کمباین، کارنده ها و… دارد تا هر نقصی را پیگیری و مشکلات 

سخت افزاری را حل و فصل کند
به گزارش خبرنگار مهر، تا کنون سطح زیر کشت طرح جهش تولید در 
دیمزارها ۴ میلیون و ۳۰۶ هزار و ۸۸۰ هکتار بــه ثبت رسیده که از این عدد 
یک میلیون و ۸۰۱ هزار و ۴۳۸ هکتار سطح بیمه شــده اراضی بوده است. 

همچنین ۴۰۸ هزار و ۴۶۲ کشاورز از ۲۱ استان عضو طرح هستند

تحولات کشت در انتظار آبگیری 
طرح های کلان کشوری

مدیریت آب های روان امروز با جدیت در حال پیگیری 
است. خشکســالی و تأمین آب مورد نیاز کشور یکی از 
دغدغه های مدیران بخش های مختلف بوده تا امنیت ملی 

و غذایی با کمترین مخاطره همراه باشد
در حال حاضر دو طرح در راستای مدیریت آب های 
روان برای ۵۵۰ هزار هکتار از زمین های کشاورزی در حال 
پیگیری و انجام است. در طرح نخست ۲۹۵ هزار از اراضی 
دو استان خوزســتان و ایلام مشمول مدیریت آب های 

روان شده و شیوه آبیاری نوین با سنتر پیوت ها )آبفشان 
دوار( اجرایی شــد. در ادامه این مدیریت کلان آبی، طرح 
شــبکه های فرعی آبیاری و زه کشی غرب و شمال غرب 
کشور برای ۲۲۷ هزار هکتار زمین، سال ۹۴ آغاز و از سوی 
صندوق توسعه ملی تأمین اعتبار شــد. طرح در استان 
اردبیل با ۳ پروژه برای ۵ شهرستان با مساحت بیش از ۴۲ 
هزار هکتار در حال انجام است. پروژه های سد خداآفرین، 
عمارت و احمد بی گلو در راستای ساماندهی آب های روان 
این استان بوده که سد احمد بی گلو جز شبکه اصلی و به 
وسیله وزارت نیرو به بهره برداری رسیده و سد عمارت جز 
شبکه فرعی است که از سوی وزارت جهاد کشاورزی در 

حال پیگیری بوده و ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
است. سد خداآفرین شامل شبکه های اصلی و فرعی است 
و پروژه مشترک بین دو وزارتخانه نیرو و جهاد کشاورزی 
محسوب می شــود. به گفته مســؤولان وزارت جهاد 
کشاورزی در صورت بهره برداری کامل سد خداآفرین 
و آب رســانی به اراضی کشــاورزی، یک میلیون تن به 
محصولات زراعی و باغی این اســتان افزوده شده و پیش 

بینی می شود برای ۲۰ هزار نفر ایجاد شغل کند
کاظمی یــکی از مدیران این طرح کشــوری درباره 
مدیریت آب های روان موجود در کشور به مهر گفت: با 
وجود خشکسالی و چالش های آن مدیریت آب ضرورتی 

اجتناب ناپذیر است. کشاورزی ایران همچنان عملکرد 
سنتی دارد و برای کاهش میزان مصرف آب باید با شیوه های 
جدید محصولات را کشت کرد.وی افزود: پیش از مدیریت 
آب های روان در طرح شبکه های فرعی آبیاری و زه کشی 
غرب و شمال غرب کشور، کشاورزان استان های مدنظر به 
شکل آبیاری غرقابی و سنتی فعالیت داشتند. این شیوه با 
طرح نوین تبدیل به سنتر پیوت ها )آبفشان دوار( و قطره ای 
شده و مصرف آب به حداقل رسیده است.وی درباره میزان 
آب صرفه جویی شده، اظهار کرد: تغییر شیوه های آبیاری از 
سنتی به نوین موجب کاهش ۵۰ درصدی آب مصرفی در 

حوزه کشت شده است

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه واگذاری 
خودروســازان نمی تواند منجر به بهبود عملکرد 
صنعت خودروســازی شود، گفت: ســایر شرایط 
اقتصادی و سیاسی از جمله تحریم ها نیز روی این 

صنعت اثر گذار است
واگــذاری ایران خــودرو و ســایپا به عنوان دو 
خودروساز بزرگ کشور از ســال ۱۳۷۷ آغاز شده و 
پس از واگذاری های متعدد، سهم مستقیم دولت 
از مالکیت این دو خودرو ســاز بــه ۵.۷۲ درصد در 

ایران خودرو و ۱۶.۸۲ درصد در سایپا رسیده است
در بازدیــد ســرزده رئیس جمهور از شــرکت 
ایران خودرو در اســفند ۱۴۰۰، موضوع واگذاری 
شرکت های خودروســازی به بخش خصوصی در 
دستور ۸ ماده ای ایشــان مورد توجه قرار گرفت. به 
گونه ای که در بند هشــتم آن، به »تعیین تکلیف 
واگذاری مدیریت ایران خودرو و ســایپا به بخش 

خصوصی« تأکید شده است
باگذشــت بیش از یک ســال و نیم از دســتور 
رئیس جمهور، تغییر خاصی در وضعیت واگذاری 
ایران خودرو و سایپا ایجاد نشــده است. بااین حال 
در این گــزارش، ضمــن پرداختن بــه معضلات 
خصوصی سازی خودروسازان کشور، به این سوال 
پاســخ داده خواهد شــد که »آیا واگذاری سهام 
باقیمانده دولت در ایران خودرو و ســایپا، منجر به 
ارتقای ســطح عملکرد خودروســازی در کشور 

خواهد شد؟«
وضعیت سهام داری دولت در شرکت های 

خودروساز چگونه است؟
در این رابطه محســن شــوریده؛ کارشــناس 
اقتصادی در گفت وگو با خبرنــگار مهر می گوید: 
خصوصی ســازی عملااً باهدف رشد شاخص های 
عملکــردی از قبیــل بهــره وری، بــازده دارایی، 
ســودآوری و… صــورت می گیرد. ایــن هدف در 
صورتی محقق می شود که نقش تصدی گری دولت 
به حداقل رسیده و دولت تنها وظیفه تنظیم گری 

داشته باشد
وی افزود: با نــگاهی به صورت مالی ایران خودرو 
و سایپا مشــخص می شود، ســازمان گسترش و 
نوسازی ایران ذیل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( با سهام داری ۵.۷۲ درصد در ایران خودرو 
و ۱۶.۸۲ درصدی در ســایپا، ۲۲.۵ درصد از سهام 

خودروسازی در ایران را داراست
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به جزئیات 
سهام داری شــرکت ایران خودرو و سایپا گفت: اما 

بررسی عمیق تر ســهام داری دولت نشان می دهد 
دولت مالک ۵۳.۹ درصد از ســهام خودروســازان 
است که ۳۷ درصد از سهام ســایپا و ۱۶.۹ درصد از 

سهام ایران خودرو را در اختیار دارد
شــوریده افــزود: علاوه بر ســهام داری دولت، 
سهام داری خودروســازان و بانک های غیردولتی 
)تحت عنوان بنگاه داری بانک ها( در شــرکت های 
خودروسازی نیز قابل توجه است. خودروسازان در 
مجموع ۴۱.۱ درصد از سهام خود را در اختیار دارند. 
سهامداری بانک های غیردولتی نیز ۸ درصد است. 
جدول )۱( سهام دولت، خودروسازان و بانک های 
غیردولتی در ایران خودرو و سایپا را در سه لایه اول، 

دوم و سوم نشان می دهد
وی با اشاره به اینکه خودروسازان عملااً سهام دار 
خودشان هستند، گفت: به صورتی که ایران خودرو 
۱۶.۸ درصد و ســایپا ۲۴.۳ درصد از سهام خود را 
تحت تملک دارند. این ســهامداری تودلی یکی از 
معضلاتی است که در روند واگذاری خودروسازان 

اختلال ایجاد کرده است
ایــن کارشــناس اقتصادی بــا بیــان اینکه 
شــرکت های خودروســازی با یک یا چند واسطه 
به خود خودروســاز ارتبــاط پیــدا می کنند و در 
حقیقت به صورت غیرمستقیم سهام دار خودشان 
می شــوند، افزود: به عنوان مثال یکی از سهام داران 
شرکت ســایپا، گروه صنعتی رنا است. سهام داران 
گروه صنعتی رنا نیز گروه ســرمایه گذاری سایپا و 
سرمایه گذاری کارکنان ســایپا است که همگی به 

شرکت سایپا ارتباط پیدا می کنند
عملکرد شــرکت های خودروســازی 

هم زمان با سهم مالکیتی دولت
شوریده با اشــاره به عملکرد گروه خودروسازی 
ســایپا، گفت: نمودار )۱( سه شــاخص بهره وری 
نیروی کار، سود خالص و بازده دارایی شرکت سایپا 
را در ســال های ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ نشان می دهد. در 
این نمــودار معیارهای ذکر شــده روندی منفی و 

کاهشی را نشان می دهند
وی افزود: به عنوان مثال بــازده دارایی از ۰.۰۴- 
درصد در سال ۹۵ به ۰.۲۸- درصد در سال ۱۴۰۱ 
رسیده است. ســود خالص نیز روند کاهشی داشته 
و از منفی ۷۸۷ میلیارد تومان بــه منفی ۲۰,۳۴۲ 
میلیارد تومان کاهش یافته اســت. مجموع زیان 
انباشته ســایپا نیز در این ۷ سال به بیش از ۷۵ هزار 

میلیارد تومان رسیده است
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به عملکرد 

منفی معیارهای ارزیابی سایپا، گفت: این در حالی 
است که سهام داری دولت در بازه ۱۳۹۵-۱۴۰۰، 
۱۷.۳ درصد بوده اســت و تنها در ســال ۱۴۰۱ با 
واگذاری ۰.۵ درصد به ۱۶.۸ درصد رسیده اســت. 
بررسی ســهامداری دولت و معیارهــای ارزیابی 
عملکرد ســایپا، این مســئله را نتیجه می دهد که 
تغییر در ســهامداری دولت نتوانســته اســت بر 

عملکرد خودروسازان اثر قابل توجهی بگذارد
شــوریده ضمن اشــاره بــه عملکــرد گروه 
خودروســازی ایران خــودرو، افزود: نمــودار )۲( 
معیارهای ارزیابی ایران خودرو را نشــان می دهد. 
همان گونه که مشــخص اســت بهره وری نیروی 
کار، ســودآوری و بازده دارایی همواره منفی بوده و 
مجموع زیان انباشته ایران خودرو در ۷ سال گذشته 

به بیش از ۷۳ هزار میلیارد تومان رسیده است
آیا خصوصی  ســازی موجب بهبــود عملکرد 

صنعت خودرو می   شود؟ 
شــوریده اظهار داشــت: در کنار شاخص های 
عملکردی ایران خودرو، سهام دولت از سال ۱۳۹ تا 
۱۳۹۸، ۱۴ درصد بود و با واگــذاری ۰.۲ درصد در 
ســال ۱۳۹۸، به ۱۳.۸ درصد رسید. پس از آن در 
سال ۱۴۰۰، بخشی از سهام دولت واگذار گردید و 
به ۵.۷۲ درصد رسید. توجه به سهامداری دولت و 
معیارهای ارزیابی عملکرد نشان می دهد ارتباطی 
بین بهبود شــاخص های عملکردی ایران خودرو و 

سهامداری دولت دیده نمی شود
وی در پایان با بیان اینکه واگذاری خودروسازان 
به بخش خصوصی نمی تواند تمــامی معیارهای 

ارزیابی عملکرد خودروســازان را بهبود ببخشد، 
گفت: بررسی معیارهای عملکردی خودروسازان 
و سهام داری دولت نشــان می دهد صرف واگذاری 
ســهام دولت که در صــورت مالی شــرکت های 
خودروســازی نمی تواند به بهبــود عملکرد آنها 
بینجامد و سایر شــرایط کلان اقتصادی و سیاسی 
از جمله تحریم هــای اقتصادی، نرخ تورم، رشــد 
اقتصادی، نــرخ ارز و… بر عملکرد خودروســازان 

اثرگذار است
چاره بهبود وضعیت ایران خودرو و سایپا 

چیست؟
در کنار شرایط اقتصاد کلان و همچنین محیط 
کسب وکار، برخی رویه های عملکردی شرکت های 
خودروســازی نقش مهمی در وضعیت فعلی آنها 

)زیان انباشته بالا و همچنین بهره وری پایین( دارد
از طرف دیگر تجربه تاریخی نشــان می دهد که 
صرف واگذاری ســهام دولت به بخش خصوصی 
نمی تواند منجر به حل مشکلات و افزایش کارایی 

و بهره وری آنها شود
بنابراین، لازم و مناســب اســت دولت قبل از 
واگــذاری باقیمانده ســهام خود از شــرکت های 
خودروســازی اقدامــات اصلاحی در خصــوص 
افزایش شفافیت، چابک سازی و همچنین کاهش 
هزینه های جانبی )از جمله انباشت نیروی کار و…( 
را موردتوجه قرار دهد. در پایان بعد از بهبود عملکرد 
شرکت های خودروســازی نســبت به واگذاری 
باقیمانده ســهام خود از دو شــرکت مذکور اقدام 

نماید

آیا خصوصی  سازی موجب بهبود عملکرد صنعت خودرو می شود؟


